



ບົດສະຫຼຸບຫຍໍ້
ການປະເມີນຜົນທ້າຍໂຄງການຂອງ BNC
ມັງກອນ 2019
BEQUAL NGO CONSORTIUM
FINAL EVALUATION EXECUTIVE SUMMARY



JANUARY 2019

ການປະເມີນຜົນທ້າຍໂຄງການ ຂອງກຸ່ມຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາທີ່ເປັນອົງການບໍ່ສັງກັດລັດຖະບານ
ຂອງແຜນງານບັບບຸງຄຸນນະພາບ ແລະ ການຂະຫຍາຍໂອກາດການເຂົ້າເຖິງການສຶກສາຂັ້ນ
ພື້ນຖານ (BEQUAL)

BEQUAL NGO Consortium (BNC) Final Evaluation

Executive Summary

1. ບົດສະຫຼຸບຫຍໍ້

ກຸ່ມຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາທີ່ເປັນອົງການທີ່ບໍ່ສັງກັດລັດຖະບານຂອງແຜນງານ BEQUAL (BNC) ໄດ້ຖືກອອກແບບມາເພື່ອປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການບັນລຸໝາກຜົນໃນຕອນທ້າຍຂອງແຜນງານ (EOP) ການບັບບຸງຄຸນນະພາບ ແລະ ຂະຫຍາຍໂອກາດເຂົ້າຮຽນສໍາລັບການສຶກສາຂັ້ນພື້ນຖານ ໃນ ສປປ ລາວ (BEQUAL) ໃນດ້ານການເຂົ້າເຖິງ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມ: ມີເດັກນ້ອຍ ແລະ ໄວໜຸ່ມທີ່ດ້ອຍໂອກາດດ້ານການສຶກສາລົງ ທະບຽນເຂົ້າຮຽນ ແລະ ໄປໂຮງຮຽນຢ່າງເປັນປົກກະຕິຫຼາຍຂຶ້ນ ໃນການສຶກສາຂັ້ນພື້ນຖານ. BNC ແມ່ນກຸ່ມຂອງສີ່ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນທີ່ບໍ່ສັງກັດລັດຖະບານ (INGOs) (ເຊິ່ງລວມມີອົງການຊາຍຟັນ, ອົງການແຜລນ ສາກົນ, ອົງການຊ່ວຍເຫຼືອເດັກສາກົນ ແລະ ອົງການສຸພານິມິດ) ແລະ ເປັນກຸ່ມທີ່ໄດ້ຮັບສັນຍາຢ່ອຍຈາກຜູ້ຮັບເໝົາບໍລິຫານແຜນງານບີຄວາ ເພື່ອຈັດຕັ້ງປະຕິບັດບັນດາກິດຈະກຳຕ່າງໆ ທີ່ໄດ້ຖືກສ້າງຂຶ້ນໂດຍການປະສານສົມທົບກັບ ກະຊວງສຶກສາທິການ ແລະ ກິລາ ແລະ ກົມການຕ່າງປະເທດ ແລະ ການຄ້າ ອິດສະຕາລີ (DFAT). ຈຸດປະສົງຂອງກຸ່ມ BNC ແມ່ນເພື່ອຕື່ມເຕັມວຽກງານໃນດ້ານອື່ນໆ ຂອງແຜນງານບີຄວາ ແລະ ເພື່ອໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນໂດຍກົງແກ່ວຽກງານດ້ານການເຂົ້າຮຽນໂດຍລວມຂອງ ກະຊວງສຶກສາທິການ ແລະ ກິລາ. ກຸ່ມ BNC ໄດ້ເລີ່ມຕົ້ນຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໃນຕົ້ນປີ 2016 ແລະ ຈະສິ້ນສຸດໃນທ້າຍປີ 2018.

ຈຸດປະສົງຂອງ BNC:

ຈຸດປະສົງ ທີ 1: ເພື່ອສົ່ງເສີມການເຂົ້າເຖິງ ແລະ ການເຂົ້າຮຽນ ຂອງເດັກນ້ອຍທີ່ດ້ອຍໂອກາດດ້ານພາສາ, ຄວາມສະເໝີພາບທາງເພດ, ເດັກພິການ ແລະ ເດັກຊົນເຜົ່າ ໃນໂຮງຮຽນຕ່າງໆ ໂດຍຜ່ານ ການຍົກລະດັບທັກສະການເວົ້າ ພາສາລາວ ແລະ ການສົ່ງເສີມການອ່ານຂອງເດັກນ້ອຍໃນຊັ້ນປະຖົມສຶກສາຕອນຕົ້ນ.

ຈຸດປະສົງ ທີ 2: ເພື່ອເສີມສ້າງກົນໄກຂອງຊຸມຊົນ ເພື່ອສ້າງສະພາບແວດລ້ອມທີ່ສົ່ງເສີມການຮຽນທີ່ດີ ໃນເຮືອນ ແລະ ຊຸມຊົນຂອງເດັກນ້ອຍດ້ອຍໂອກາດ.

ຈຸດປະສົງ ທີ 3: ໂຮງຮຽນເປົ້າໝາຍ 171 ແຫ່ງ ນໍາໃຊ້ການປະຕິບັດສຸຂະອະນາໄມທີ່ດີ

ການສຶກສາຂໍ້ມູນທຽບຖານສໍາລັບກິດຈະກຳສິ່ງເສີມວຽກງານການສຶກສາຂອງ BNC ໄດ້ຖືກດໍາເນີນງານ ໃນເດືອນ ກໍລະກົດ ຫາເດືອນ ສິງຫາ 2016 ແລະ ການປະເມີນຜົນທ້າຍໂຄງການຂອງບັນດາກິດຈະກຳ ດັ່ງກ່າວນີ້ໄດ້ກວມເອົາໄລຍະຂອງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕັ້ງແຕ່ ເດືອນ ເມສາ 2016 ເຖິງ ເດືອນ ກັນຍາ 2018, ເຊິ່ງເປັນໄລຍະປະມານສອງສົກຮຽນ. ການປະເມີນຜົນທ້າຍໂຄງການນີ້ ແມ່ນການຕີລາຄາ ຜົນ ໄດ້ຮັບຂອງ BNC ໃນຫ້າຂົງເຂດຄື: ຄວາມກ່ຽວຂ້ອງ, ຄວາມມີປະສິດທິພາບ, ຄວາມມີປະສິດທິຜົນ, ຜົນ ກະທົບ ແລະ ຄວາມຍືນຍົງ. ການເກັບກຳຂໍ້ມູນໃນ 28 ບ້ານ ໃນເຈັດຕົວເມືອງ ໄດ້ຖືກດໍາເນີນການ ຕັ້ງແຕ່ ວັນທີ 17 ຕຸລາ ເຖິງ ວັນທີ 5 ພະຈິກ 2018. ຈຳນວນຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໃນການປະເມີນຜົນທັງໝົດ ແມ່ນ 1.404 ຄົນ, ເປັນຍິງ 48% (676 ຄົນ).

ຜົນຂອງການສໍາຫຼວດ

ຄວາມກ່ຽວຂ້ອງ

ຈຸດປະສົງຂອງ BNC ມີຄວາມສອດຄ່ອງກັບໝາກຜົນຂອງແຜນງານບົດວາໃນດ້ານການສິ່ງເສີມການ ມີສ່ວນຮ່ວມ: ມີເດັກຍິງ ແລະ ຊາຍ ຫຼາຍຂຶ້ນ, ໂດຍສະເພາະຜູ້ທີ່ດ້ອຍໂອກາດ, ເຂົ້າຮ່ວມໃນການສຶກສາ ຂັ້ນພື້ນຖານ. BNC ໄດ້ຖືກອອກແບບມາເພື່ອສິ່ງເສີມວຽກງານຂອງແຜນງານບົດວາ ໃນການປັບປຸງ ຄຸນນະພາບຂອງການສິດສອນ ເຊິ່ງສຸມໃສ່ ການປ່ຽນແປງ ໃນຄຸນນະພາບຂອງການສິດສອນ, ການ ພັດທະນາຄູ ແລະ ລະບົບການສະໜັບສະໜູນຕ່າງໆ. ບັນດາຈຸດປະສົງຂອງ BNC ແລະ ການຊ່ວຍເຫຼືອ ໃນລະດັບຊຸມຊົນ ມີຄວາມເຊື່ອມໂຍງກັນຢ່າງແຈ້ງກັບການອອກແບບຂອງແຜນງານບົດວາ ທີ່ ແນໃສ່ສິ່ງເສີມການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງເດັກຍິງ ແລະ ເດັກຊາຍ ຜູ້ທີ່ດ້ອຍໂອກາດໃນການສຶກສາຂັ້ນ ປະຖົມ.

ຄວາມມີປະສິດທິພາບ

ນັບຕັ້ງແຕ່ ປີ 2016, ໄດ້ມີການຫຼຸດລົງຂອງໄລຍະການຂາດຮຽນທັງໃນນັກຮຽນຍິງ ແລະ ນັກຮຽນຊາຍ ໃນສົກຮຽນສຸດທ້າຍ. ແລະ ຍັງເຫັນວ່າ ໄດ້ມີການຫຼຸດລົງຂອງໄລຍະການຂາດຮຽນຂອງ ບັນດານັກຮຽນຢູ່ ໃນທຸກຕົວເມືອງເມື່ອສົມທຽບໃສ່ຂໍ້ມູນທຽບຖານ.

ນັກຮຽນມີປະສົບການທີ່ດີຂຶ້ນໃນການຮຽນພາສາລາວ ເນື່ອງຈາກວ່າບັນດາຄູໄດ້ນໍາໃຊ້ການແນະນໍາ ແລະ ເຕັກນິກໃນການສິດສອນ ທີ່ດີຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ. ອັດຕາສ່ວນຂອງນັກຮຽນທີ່ເຂົ້າໃຈການແນະນໍາເປັນ ພາສາລາວຂອງຄູຂອງພວກເຂົາ “ສ່ວນຫຼາຍ” ແມ່ນເພີ່ມຂຶ້ນ ຈາກ 21% (2016) ເປັນ 40% (2018). ນັກຮຽນສ່ວນຫຼາຍສາມາດນໍາໃຊ້ພາສາລາວ ໃນການສົນທະນາໂຕ້ຕອບກັບນາຍຄູຂອງພວກເຂົາ. ຕົວຢ່າງ, ໃນການສໍາຫຼວດ ປີ 2016, 57% ຂອງນັກຮຽນໄດ້ບອກວ່າ ພວກເຂົາສາມາດ ຕອບຄໍາຖາມ

ຂອງຄູຂອງພວກເຂົາເປັນພາສາລາວໄດ້, ອັດຕາສ່ວນດັ່ງກ່າວນີ້ໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນເປັນ 69% ຂອງຈຳນວນນັກຮຽນໃນການສຳຫຼວດ ປີ 2018.

ໂຮງຮຽນໄດ້ສະໜອງໂອກາດໃນການອ່ານ. ນັກຮຽນສ່ວນຫຼາຍອ່ານປຶ້ມເລື່ອງໃນໂຮງຮຽນ. ການສຳຫຼວດພົບວ່າເດັກຍິງ (87%, n=371) ອ່ານໃນໂຮງຮຽນຫຼາຍກວ່າເດັກຊາຍ (84%, n= 357). ຜົນການສຳຫຼວດນີ້ ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ຄູ, ຜູ້ບົກຄອງ, ສະມາຊິກຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ແລະ ອາສາສະໜັກ ມີຄວາມຫ້າວຫັນໃນການຊຸກຍູ້ໂອກາດ ໃນການອ່ານ ທີ່ເທົ່າທຽມກັນສຳລັບທັງເດັກຍິງ ແລະ ເດັກຊາຍ.

ນັກຮຽນອ່ານຫຼາຍຂຶ້ນຢູ່ເຮືອນຂອງເຂົາເຈົ້າ. ຂໍ້ມູນທຽບຖານກ່ຽວກັບອັດຕາສ່ວນຂອງເດັກນ້ອຍທີ່ມີປຶ້ມເລື່ອງຢູ່ເຮືອນ ແມ່ນ 64% (2016) ແລະ ອັດຕາສ່ວນນີ້ໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນເປັນ 98% ໃນປີ 2018. ນອກຈາກນັ້ນ, ອັດຕາສ່ວນທີ່ນັກຮຽນລາຍງານວ່າພວກເຂົາໄດ້ໃຊ້ເວລາຮຽນຢູ່ບ້ານ 3-4 ມື້ຕໍ່ອາທິດນັ້ນກໍໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນເຊັ່ນກັນ ຈາກ 26 % (2016) ເປັນ 34% (2018). ຈຳນວນນັກຮຽນທີ່ໄດ້ອ່ານປຶ້ມຢູ່ບ້ານຫ້າມື້ຕໍ່ອາທິດ ຢູ່ໃນເມືອງຮຸນ (35%), ເມືອງນ້ຳບາກ (26%) ແລະ ເມືອງຊຳເໜືອ (26%) ແມ່ນມີຫຼາຍກວ່າຢູ່ເມືອງອື່ນໆ.

ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ສ່ວນຫຼາຍ ໄດ້ນຳໃຊ້ເງິນຊ່ວຍເຫຼືອຈຳນວນໜ້ອຍໜຶ່ງເຂົ້າໃນການສະໜັບສະໜູນການຮຽນຮູ້ ແລະ ການອ່ານ (65%) ຢູ່ໃນໂຮງຮຽນ ສຳລັບອຸປະກອນຫຼາຍປະເພດເພື່ອການຫຼິ້ນດົນຕີ, ຫຼິ້ນກິລາ, ຫັດຖະກຳ, ການຂຽນ ແລະ ການອ່ານ ຂອງເດັກຍິງ, ເດັກຊາຍ, ເດັກຊົນເຜົ່າທີ່ທຸກຍາກ ແລະ ເດັກພິການ.

ບ້ານເປົ້າໝາຍສ່ວນໃຫຍ່ໃນ BNC ໄດ້ປັບປຸງສິ່ງອ່ານວຍຄວາມສະດວກດ້ານນ້ຳສະອາດ ສຸຂະອະນາໄມ ແລະ ສຸຂາພິບານ ໃນໂຮງຮຽນ ໂດຍການຕິດຕັ້ງບ່ອນລ້າງມື, ສະໜອງເຄື່ອງໃຊ້ສຸຂະອະນາໄມ ແລະ ຈັດກິດຈະກຳຕ່າງໆໃນໂຮງຮຽນ. ຄວາມຄືບໜ້າໄປສູ່ການປ່ຽນແປງພຶດຕິກຳ ໃນການລ້າງມື ແລະ ການຖູແຂ້ວ ຢ່າງເປັນປົກກະຕິ ຢູ່ໃນໂຮງຮຽນແມ່ນເພີ່ມຂຶ້ນ. ນັກຮຽນຫຼາຍຄົນທີ່ເຂົ້າຮ່ວມໃນການປະເມີນຜົນຄັ້ງນີ້ ຈົດຈຳໄດ້ວ່າພວກເຂົາຄວນນຳໃຊ້ສະບູ ແລະ ນ້ຳ (92%) ເພື່ອລ້າງມືຂອງພວກເຂົາ. ນັກຮຽນບໍ່ໄດ້ຮັບຂໍ້ຄວາມກ່ຽວກັບການປະຕິບັດດ້ານສຸຂະອະນາໄມທີ່ສອດຄ່ອງເປັນປະຈຳ. 61% (n = 520) ຂອງນັກຮຽນບອກວ່າ ພວກເຂົາໄດ້ລ້າງມື ແລະ 44% (n = 377) ຂອງນັກຮຽນໄດ້ຖູແຂ້ວ ໃນມື້ກ່ອນໜ້າ ທີ່ທຶມງານປະເມີນຜົນ ໄດ້ລົງໄປຍັງມຸມພາພວກເຂົາ. ເຫດຜົນແມ່ນ ໃນບາງໂຮງຮຽນ (37 ໃນ 171 ໂຮງຮຽນ) ມີບັນຫາກ່ຽວກັບການມີນ້ຳໃຊ້, ຄວາມຫຼ້າຊ້າໃນການຈັດສົ່ງວັດສະດຸ ແລະ ອຸປະກອນ ນ້ຳສະອາດ ສຸຂະອະນາໄມ ແລະ ສຸຂາພິບານ ແລະ ການປະຕິບັດ ແລະ ການສົ່ງຂໍ້ຄວາມກ່ຽວກັບ ນ້ຳສະອາດ ສຸຂະອະນາໄມ ແລະ ສຸຂາພິບານ ຢູ່ໃນໂຮງຮຽນ ແລະ ໃນຊຸມຊົນ ທີ່ບໍ່ສະໜ້າສະເໝີ.

ປະສິດທິຜົນ

ການໃຊ້ຈ່າຍຂອງ BNC ແມ່ນຄາດວ່າຈະຕໍ່າກວ່າງົບປະມານ ປະມານ 1%. ການວິເຄາະປະສິດທິຜົນຂອງມູນຄ່າຜື້ນຖານຂອງການໃຊ້ຈ່າຍຈົນເຖິງປະຈຸບັນ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດທີ່ຖືກແບ່ງບັນໃຫ້ແກ່ຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຈາກໂຄງການສໍາລັບໄລຍະຕັ້ງແຕ່ເດືອນ ເມສາ 2016 ຈົນເຖິງ ເດືອນ ກັນຍາ 2018 ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ 283 ໂດລາອົດສະຕາລີ ທີ່ຖືກໃຊ້ຈ່າຍສໍາລັບຊຸມຊົນ ຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດ. ໄປເຖິງຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຈໍານວນທັງໝົດ 20.757 ຄົນ (ເປັນເດັກນ້ອຍ 15.120 ຄົນ, ຄູ 178 ຄົນ, ອາສາສະໝັກ 612 ຄົນ, ສະມາຊິກຄະນະກຳມະການການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ 1.521 ຄົນ ແລະ ຜູ້ບົກຄອງ/ຜູ້ດູແລ 3.326 ຄົນ). ໃນບັນດາກຸ່ມຄົນຕ່າງໆເຫຼົ່ານີ້, 49% ແມ່ນຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດເພດຍິງ ແລະ 91 ຄົນ ແມ່ນເດັກນ້ອຍທີ່ມີຄວາມພິການ.

ການໃຊ້ຈ່າຍຂອງ BNC ຍັງໄດ້ປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການຈ້າງງານພະນັກງານທ້ອງຖິ່ນຈໍານວນ 54 ຄົນ ເຊິ່ງແມ່ນ 82% ຂອງບຸກຄະລາກອນທັງໝົດຂອງ BNC. ຈໍານວນບຸກຄະລາກອນທີ່ຖືກຈັດສັນໃຫ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກິດຈະກຳຕ່າງໆ ແມ່ນສອດຄ່ອງກັບຄວາມຕັ້ງໃຈໃຫ້ເກີດມີການປ່ຽນແປງພຶດຕະກຳໃນຊຸມຊົນທີ່ດ້ອຍໂອກາດ.

ຜົນກະທົບ

ການເອົາໃຈໃສ່ໃນການຮຽນຮູ້ໃນຊັ້ນປະຖົມສຶກສາຕອນຕົ້ນຂອງ BNC ໄດ້ຊ່ວຍໃຫ້ບັນດາຄູມີເຄື່ອງມືປະຕິບັດຕົວຈິງ ແລະ ທັກສະ ໃນການສຶດສອນ ເພື່ອກຽມຄວາມພ້ອມກ່ອນການເຂົ້າຮຽນ ທີ່ນໍາໃຊ້ພາສາລາວ. ໃນຄູຈໍານວນ 85 ຄົນທີ່ເຂົ້າຮ່ວມໃນການປະເມີນຜົນຄັ້ງນີ້, 36 ຄົນ (42%) ທີ່ໄດ້ຮັບການເຝິກອົບຮົມກ່ຽວກັບ ການສອນພາສາລາວໃຫ້ເດັກຊົນເຜົ່າ ໄດ້ລາຍງານວ່າພວກເຂົາເຫັນວ່າເນື້ອໃນ ແລະ ເຕັກນິກເປັນປະໂຫຍດ ຕໍ່ການສອນຂອງເຂົາເຈົ້າ. ຄູຕ້ອງການການສະໜັບສະໜູນຫຼາຍຂຶ້ນກ່ຽວກັບການສອນພາສາລາວ, ໂດຍສະເພາະໃນເມືອງ ນ້ຳບາກ, ຮຸນ ແລະ ຫົວເມືອງ. ໃນຄູຈໍານວນ 36 ຄົນທີ່ໄດ້ຮັບການເຝິກອົບຮົມໃນ ການສອນພາສາລາວໃຫ້ເດັກຊົນເຜົ່າ, 25% ຕ້ອງການໃຫ້ມີການເພີ່ມຕື່ມອຸປະກອນການຮຽນຮູ້ໃຫ້ໃໝ່ຢ່າງເປັນບົກກະຕິໃນປີທີສອງ; 33% ໄດ້ລາຍງານວ່າພວກເຂົາ ຕ້ອງການການເຝິກອົບຮົມເພື່ອທວນຄືນບົດຮຽນ ຫຼື ການເຝິກອົບຮົມໃຫ້ແກ່ຄູຜູ້ອື່ນໃນໂຮງຮຽນ; ແລະ 25% ຕ້ອງການການແນະນຳຊຸກຍູ້ ຫຼາຍຂຶ້ນພາຍຫຼັງຈາກການເຝິກອົບຮົມຈາກພະນັກງານ ທ້ອງການສຶກສາ ແລະ ກິລາເມືອງ ແລະ BNC.

ກິດຈະກຳການອ່ານຂອງ BNC ໄດ້ສ້າງຄວາມຕ້ອງການໃນການອ່ານ ແລະ ຄວາມຕ້ອງການປຶ້ມຂອງເດັກນ້ອຍ. ໃນການປະເມີນຜົນຄັ້ງນີ້, 92% ຂອງນັກຮຽນຈະເຂົ້າຮ່ວມກິດຈະກຳການອ່ານຫຼາຍຂຶ້ນໃນອະນາຄົດ ແລະ 96% ຂອງນັກຮຽນຈະສືບຕໍ່ອ່ານຖ້າມີປຶ້ມໃຫ້ອ່ານໃນຊຸມຊົນ.

ອາສາສະໝັກບ້ານໄດ້ປຸກຈິດສໍານຶກຢ່າງມີປະສິດທິພາບ ກ່ຽວກັບການອ່ານໃນບັນດາສະມາຊິກຊຸມຊົນ ແລະ ໄດ້ເພີ່ມການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງເດັກນ້ອຍ ເຂົ້າໃນການອ່ານຢູ່ນອກໂຮງຮຽນຫຼາຍຂຶ້ນ. ຄວາມເປັນ ເຈົ້າການຂອງຊຸມຊົນ ຕໍ່ການແກ້ໄຂ ແລະ ຜົນໄດ້ຮັບໃນກໍລະນີນີ້ ແມ່ນອີງໃສ່ ຄະນະພັດທະນາການສຶກ ສາຂັ້ນບ້ານ ແລະ ອາສາສະໝັກທີ່ມີແຮງບັນດານໃຈ. ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າວຽກງານມີການສືບຕໍ່ພາຍຫຼັງ BNC, ຍຸດທະສາດການສ້າງຄວາມເປັນເຈົ້າການຂອງຊຸມຊົນຕໍ່ກັບການສົ່ງເສີມການອ່ານຄວນຖືກ ຮວບຮວມເຂົ້າໃນການອອກແບບແຜນງານສໍາລັບການສ້າງຄວາມອາດສາມາດຂອງອາສາສະໝັກ, ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ, ຄູ ແລະ ຜູ້ປົກຄອງ.

ມີຄວາມຫຼ້າຊ້າໃນການຕິດຕັ້ງບ່ອນລ້າງມື ແລະ ການແຈກຍາຍອຸປະກອນດ້ານສຸຂະອະນາໄມ ເນື່ອງ ຈາກບັນຫາ ການມີນໍ້າໃຊ້ ໃນໝູ່ບ້ານ ຫຼື ໂຮງຮຽນ; ບັນຫາດ້ານການຈັດຊື້ ແລະ ການຈັດສົ່ງ. ໂຮງຮຽນ 134 (78%) ແຕ່ງຈາກ ທັງໝົດ 171 ແຕ່ງ ມີບ່ອນລ້າງມືທີ່ໃຊ້ງານໄດ້ດີ. ການຂາດການຕິດຕາມທີ່ເປັນ ລະບົບຂອງວຽກງານນີ້ ໄດ້ສົ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ການປ່ຽນແປງພຶດຕິກຳດ້ານສຸຂະອະນາໄມໃນໂຮງຮຽນ.

BNC ໄດ້ປຸກຈິດສໍານຶກໃນບັນດາ ຄູ, ຜູ້ປົກຄອງ, ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ, ເດັກນ້ອຍ ແລະ ຫ້ອງການສຶກສາ ແລະ ກິລາເມືອງ ກ່ຽວກັບເດັກນ້ອຍທີ່ມີຄວາມພິການ ແລະ ສິດທິໃນການເຂົ້າຮຽນ ແລະ ການຮຽນຮູ້ຂອງພວກເຂົາ. ເປົ້າໝາຍນີ້ບັນລຸໄດ້ໂດຍການຍົກສູງຂໍ້ຄວາມຕ່າງໆ ກ່ຽວກັບການມີ ສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນທີ່ມີຄວາມພິການ ໃນເນື້ອໃນຂອງການເຜີຍກອບຮົມສໍາລັບການສົ່ງເສີມການອ່ານ ໃນຫ້ອງຮຽນ ແລະ ໃນຊຸມຊົນ, ໃນກອງທຶນຂະໜາດນ້ອຍຂອງ ນໍ້າສະອາດ ສຸຂະອະນາໄມ ແລະ ສຸຂາພິບານ ແລະ ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ. ເດັກນ້ອຍທີ່ມີບັນຫາທີ່ຊັບຊ້ອນ ແລະ ຕ້ອງການການຊ່ວຍເຫຼືອ ແລະ ການເບິ່ງແຍງເປັນພິເສດ ຕ້ອງໄດ້ຮັບການຊ່ວຍເຫຼືອທີ່ຈິງຈັງ ແລະ ເປັນແບບແຜນ ໃນໂຮງຮຽນ ແລະ ເຮືອນ. ມີຄວາມຈໍາເປັນໃນການປຶກສາຫາລື ແລະ ຮັບຟັງຄໍາຄິດ ເຫັນຂອງເດັກນ້ອຍທີ່ມີຄວາມພິການ ແລະ ຜູ້ປົກຄອງຂອງພວກເຂົາ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າການ ຊ່ວຍເຫຼືອທີ່ເໝາະສົມ ແລະ ຍືນຍົງ ພາຍຫຼັງ ແຜນງານຈົບລົງ.

ການຍົກສູງບົດບາດຍິງຊາຍໃນ BNC ໄດ້ເນັ້ນໜັກໃຫ້ມີການມີສ່ວນຮ່ວມຢ່າງເທົ່າທຽມກັນຂອງທັງ ເພດຍິງ ແລະ ເພດຊາຍ ເຊິ່ງເປັນບາດກ້າວເລີ່ມຕົ້ນໄປສູ່ຄວາມສະເໝີພາບ. BNC ໄດ້ຮັບປະກັນວ່າ ບັນດາກິດຈະກຳຂອງພວກເຂົາຄໍານຶງເຖິງບັນຫາ ບົດບາດຍິງຊາຍ ແລະ ຂໍ້ຄວາມທີ່ສອດຄ່ອງກັບການ ມີສ່ວນຮ່ວມຢ່າງເທົ່າທຽມກັນ ໄດ້ຖືກນໍາໃຊ້ໂດຍ ຫ້ອງການສຶກສາ ແລະ ກິລາເມືອງ, ຄະນະພັດທະນາ ການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ, ຄູ ແລະ ຜູ້ປົກຄອງ. ຂໍ້ມູນຈາກການຕິດຕາມ ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າການ ຂະຫຍາຍໂອກາດເຂົ້າຮຽນທີ່ເທົ່າທຽມກັນ ແມ່ນມີປະສິດທິພາບ. ການຂາດເປົ້າໝາຍທີ່ຈະແຈ້ງ ກ່ຽວ ກັບວຽກງານຄວາມເໝີພາບບົດບາດຍິງຊາຍ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນທີ່ມີຄວາມພິການ ໃນ ລະດັບຊຸມຊົນ ແລະ ໂຮງຮຽນ ໄດ້ເຮັດໃຫ້ສຸມໃສ່ສະເພາະແຕ່ຜົນໄດ້ຮັບພຽງຢ່າງດຽວ ແລະ ມີການ ປ່ຽນແປງຕາມທີ່ຄາດໄວ້ໃນລະດັບບຸກຄົນ ແລະ ຊຸມຊົນທີ່ຈໍາກັດ.

ຄວາມຍືນຍົງ

ກິດຈະກຳສົ່ງເສີມການຮູ້ໜັງສື ແລະ ການອ່ານທີ່ຊຸມຊົນເປັນເຈົ້າການ ຂອງ BNC ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ເດັກນ້ອຍມີສ່ວນຮ່ວມຫຼາຍຂຶ້ນໃນການອ່ານ ແລະ ມີຄວາມຕ້ອງການດ້ານອຸປະກອນຕ່າງໆເພີ່ມຂຶ້ນ. ໃນກໍລະນີທີ່ບັນດາຄູ, ຜູ້ປົກຄອງ ແລະ ນັກຮຽນ ມີລະດັບການອ່ານທີ່ຕ່ຳ, ກິດຈະກຳສົ່ງເສີມການຮູ້ໜັງສື ແລະ ການອ່ານໃນຊຸມຊົນ ໄດ້ກາຍເປັນກົນໄກອັນໜຶ່ງ ທີ່ຊ່ວຍໃຫ້ການຮຽນຮູ້ພາຍໃນຫ້ອງຮຽນສາມາດຂະຫຍາຍອອກໄປໄດ້. ຄວາມສຳເລັດດັ່ງກ່າວນີ້ ເປັນສ່ວນໜຶ່ງທີ່ເຮັດໃຫ້ ຫ້ອງການສຶກສາ ແລະ ກິລາເມືອງ ຂອງເມືອງຮຸນ ແລະ ພະແນກສຶກສາ ແລະ ກິລາແຂວງ ຄຳມ່ວນ ສະໜັບສະໜູນໃຫ້ບັນດາຄູໃນຂົງເຂດນີ້ ນຳໃຊ້ອຸປະກອນ ການສອນພາສາລາວໃຫ້ເດັກຊົນເຜົ່າ ພາຍຫຼັງແຜນງານ BNC. ການຂະຫຍາຍຕົວໃຫ້ກວມລວມເອົາຂົງເຂດທີ່ກວ້າງອອກ ເພື່ອສົ່ງເສີມ ການສິດສອນພາສາລາວ ແມ່ນກຳລັງເກີດຂຶ້ນໃນບາງ ຫ້ອງການສຶກສາ ແລະ ກິລາເມືອງ ແລະ ພະແນກສຶກສາ ແລະ ກິລາແຂວງ ທີ່ຖືກຄັດເລືອກໄວ້. ການຮ່ວມມືອັນໃກ້ຊິດກັບອົງກອນໃນສາຍງານດັ່ງກ່າວນີ້ ໄດ້ສົ່ງເສີມຄວາມເປັນເຈົ້າການຂອງຊຸມຊົນໃນທ້ອງຖິ່ນ ໃນດ້ານການສິດສອນພາສາລາວ.

ກິດຈະກຳ ນ້ຳສະອາດ ສຸຂະອະນາໄມ ແລະ ສຸຂະພິບານ ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນຈາກລັດຖະບານເພື່ອໃຫ້ ສອດຄ່ອງກັບເບົ້າໝາຍຂອງ ພະແນກສຶກສາ ແລະ ກິລາແຂວງ ຮ່ວມກັບ ຫ້ອງການສຶກສາ ແລະ ກິລາເມືອງ. ການຂະຫຍາຍວຽກງານໃຫ້ກວມລວມເອົາພື້ນທີ່ອື່ນໆ ແມ່ນມີຄວາມເປັນໄປໄດ້, ແຕ່ວ່າອົງປະກອບດ້ານ ນ້ຳສະອາດ ສຸຂະອະນາໄມ ແລະ ສຸຂະພິບານ ຈຳເປັນຕ້ອງຖືກເຮັດໃຫ້ເຂັ້ມແຂງຍິ່ງຂຶ້ນເພື່ອໃຫ້ມີຜົນກະທົບ. ເຊັ່ນ, ໂຄງລ່າງພື້ນຖານດ້ານ ນ້ຳ ສຸຂະອະນາໄມ ແລະ ສຸຂະພິບານ ຖືກອອກແບບເພື່ອໃຫ້ເໝາະສົມກັບການນຳໃຊ້ໃນທ້ອງຖິ່ນໂດຍຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດ; ຍຸດທະສາດເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາການເຂົ້າເຖິງນ້ຳ ແລະ ການສະໜອງນ້ຳ; ແລະ ກິດຈະກຳຊ່ວຍເຫຼືອເພື່ອໃຫ້ມີການປ່ຽນແປງພຶດຕິກຳ.

ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ແມ່ນກົນໄກອັນໜຶ່ງສຳລັບການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງທ້ອງຖິ່ນ. ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ແມ່ນຕົວເຊື່ອມຕໍ່ລະຫວ່າງ ໂຮງຮຽນ, ຊຸມຊົນເຊິ່ງໂດຍທົ່ວໄປແມ່ນເຮັດໜ້າທີ່ໃນການຄຸ້ມຄອງ, ບໍລິຫານ ແລະ ຕິດຕາມການພັດທະນາ ແລະ ການວາງແຜນຂອງໂຮງຮຽນ. ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ທີ່ເຮັດໜ້າທີ່ໄດ້ເປັນຢ່າງດີ ໃນ BNC ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ຂອບເຂດຂອງບົດບາດຂອງພວກເຂົາ ກວມລວມເອົາການສົ່ງເສີມການອ່ານ, ການຮຽນຮູ້ ແລະ ການປະຕິບັດດ້ານສຸຂະອະນາໄມ ໃນຊຸມຊົນ. ກອງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອຂະໜາດນ້ອຍຂອງ ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ, ໂດຍລວມແລ້ວ, ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ສາມາດຖືກຊຸກຍູ້ ໃຫ້ສະໜັບສະໜູນການຮຽນຮູ້; ການສ້າງຄວາມສະເໝີພາບບົດບາດຍິ່ງຊາຍ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນພິການ. ການເນັ້ນໜັກທີ່ຫຼາຍຂຶ້ນໃສ່ການວາງແຜນຊຸມຊົນ ໃນລະຫວ່າງການຈັດຕັ້ງ

ປະຕິບັດ ສໍາລັບກິດຈະກຳທີ່ຕໍ່ເນື່ອງ ແລະ ຜົນໄດ້ຮັບພາຍຫຼັງ BNC ສິ້ນສຸດລົງ ຈະສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງ ໃຫ້ແກ່ການລົງທຶນໃນກົນໄກ ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ.

ສັນຍາການຮ່ວມມືຂອງ BNC ໄດ້ສົ່ງເສີມໃຫ້ມີຜົນໄດ້ຮັບທີ່ດີຂຶ້ນ ແລະ ສະໜັບສະໜູນການຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດທີ່ມີປະສິດທິຜົນ ໂດຍຜ່ານການນໍາໃຊ້ຊັບພະຍາກອນຮ່ວມກັນ. ການເຂົ້າເຖິງຜູ້ຊ່ວຍຊານດ້ານ ເດັກນິກທີ່ມີຢູ່ໃນບັນດາອົງການ ຢ່າງມີປະສິດທິຜົນ ໂດຍບັນດາຄູ່ຮ່ວມງານຂອງ BNC ແມ່ນເປັນໄປ ໄດ້ ເນື່ອງມາຈາກສາຍພົວພັນລະຫວ່າງບັນດາອົງການທີ່ເປັນສະມາຊິກຂອງກຸ່ມຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາ. ການ ຮຽນຮູ້ ແລະ ການແລກປ່ຽນຊັບພະຍາກອນລະຫວ່າງອົງການພາຍໃນ BNC ເກີດຂຶ້ນຢ່າງມີປະສິດທິ ຜົນ. ສັນຍາການຮ່ວມມື, ຫຼື ກົນໄກທີ່ຄ້າຍຄືກັນ, ມີຄວາມສໍາຄັນໃນການປະສານງານຮ່ວມມືຢ່າງມີ ປະສິດທິພາບລະຫວ່າງຫຼາຍອົງການ ທີ່ມີຂະໜາດ, ຄວາມອາດສາມາດ ແລະ ຄວາມຊໍານິຊໍານານທີ່ ແຕກຕ່າງກັນ.

ການຖອດຖອນບົດຮຽນ ແລະ ຂໍ້ສະເໜີ

ການມີສ່ວນຮ່ວມ

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ວຽກງານການສົ່ງເສີມການອ່ານ ແລະ ການຮູ້ໜັງສືທີ່ອຸມຊົນເປັນເຈົ້າ ການຂອງ BNC ໄດ້ສ້າງໃຫ້ມີການມີສ່ວນຮ່ວມໃນທາງບວກ ແລະ ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນເຖິງ ການມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ຫຼາຍຂຶ້ນຂອງເດັກນ້ອຍ ໃນດ້ານການອ່ານ ແລະ ຄວາມຕ້ອງການໃນການ ຮຽນຮູ້. ກິດຈະກຳເຫຼົ່ານີ້ແມ່ນມີປະສິດທິພາບໃນການສະໜັບສະໜູນການຮຽນຮູ້ໃນຫ້ອງຮຽນ ນອກໂມງເຂົ້າຮຽນ. BNC ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ການໄດ້ນໍາໃຊ້ອຸປະກອນການອ່ານ ແລະ ການ ຮ່ວມກິດຈະກຳການອ່ານທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຊໍາໄປຊໍາມາເລື້ອຍໆ ສາມາດເຮັດໃຫ້ ຄວາມຕ້ອງການ ຫຼື ຄວາມຢາກອ່ານ ຖືກກະຕຸ້ນໃຫ້ເກີດຂຶ້ນໄດ້ ໃນບັນດາເດັກນ້ອຍ ແລະ ອຸມຊົນ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ການຕອບຮັບໃນທາງບວກຈາກຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດ ແມ່ນໂອກາດສໍາລັບຄວາມ ຍືນຍົງ. BNC ຄວນສະໜັບສະໜູນບ້ານເປົ້າໝາຍໃນການພັດທະນາແຜນສໍາລັບການສົ່ງເສີມ ການອ່ານໃນອຸມຊົນ ພາຍຫຼັງແຜນງານ ສໍາເລັດລົງ.

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ແນວທາງທີ່ມີອຸມຊົນເປັນເຈົ້າການ ໃນການປັບປຸງການຮຽນຮູ້ ແລະ ການອ່ານ ຕ້ອງການການພົວພັນຢ່າງເອົາຈິງເອົາຈັງ ລະຫວ່າງຜູ້ທີ່ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຫຼັກໃນອຸມ ຊົນເຊັ່ນ: ຜູ້ບົກຄອງ, ເດັກນ້ອຍ, ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ, ຫ້ອງການສຶກສາ ແລະ ກິລາເມືອງ, ຄູ ແລະ ຜູ້ອໍານວຍການໂຮງຮຽນ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງບັນດາຜູ້ທີ່ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງເຫຼົ່ານີ້ ຈໍາເປັນຕ້ອງໄດ້ຖືກກໍານົດ ຂຶ້ນສໍາລັບແຕ່ລະຂັ້ນຕອນ. ຕົວຢ່າງ, ແຜນການ ຂອງແຜນງານຄວນໃຫ້ລາຍລະອຽດ ຫຼື

ອະທິບາຍວ່າ ຜູ້ທີ່ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຈະພົວພັນກັນແນວໃດ ໃນແຕ່ລະຂັ້ນຕອນ ການກະຕຸ້ນໃຫ້ ເກີດມີຄວາມອ່ອນໄຫວ, ການພັດທະນາຄວາມຮູ້, ທັກສະ ແລະ ການປະຕິບັດ.

ການສົ່ງເສີມການອ່ານທີ່ຊຸມຊົນເປັນເຈົ້າການ

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ການຮັບສະໝັກ ແລະ ຮັກສາອາສາສະໝັກບ້ານ ເພື່ອດຳເນີນວຽກ ງານສົ່ງເສີມການອ່ານ ແມ່ນສິ່ງໜຶ່ງທີ່ທ້າທາຍໃນການສົ່ງເສີມການອ່ານທີ່ຊຸມຊົນເປັນເຈົ້າ ການ. ຄວາມບໍ່ມີປະສິດທິພາບທີ່ເກີດຈາກການຊັບຊ້ອນປ່ຽນອາສາສະໝັກຢູ່ເລື້ອຍໆ ແລະ ການຮູ້ໜັງສືຕໍ່າຂອງບັນດາອາສາສະໝັກ ແມ່ນຄວາມສ່ຽງທີ່ການວາງແຜນກິດຈະກຳຈຳເປັນ ຕ້ອງຄຳນຶງເຖິງ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ການວາງແຜນສຳລັບ ແຜນງານໃນໄລຍະການກະກຽມມອບຮັບກິດຈະກຳ ແລະ ການ ໃຫ້ເບ້ຍລ້ຽງອຸດໜູນຄວນຖືກລວມເຂົ້າໃນແຜນຂອງການກະກຽມບົດແຜນງານ. ຕົວຢ່າງ, ຢ່າງໜ້ອຍ 6 ເດືອນກ່ອນບົດແຜນງານ, ພະນັກງານແຜນງານຄວນອ່ານວຍຄວາມສະດວກ ໃຫ້ມີການວາງແຜນ ລະຫວ່າງ ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ, ໂຮງຮຽນ ແລະ ອາສາສະ ໝັກ ເພື່ອກຳນົດປະຕິບັດການຕ່າງໆ ທີ່ຊຸມຊົນສາມາດດຳເນີນໄດ້ເພື່ອເຮັດໃຫ້ກິດຈະກຳຕ່າງໆທີ່ ສຳຄັນ ຕໍ່ພວກເຂົານັ້ນ ໃຫ້ມີຄວາມຍືນຍົງຕໍ່ໄປ. ການວາງແຜນແບບມີສ່ວນຮ່ວມເພື່ອຄວາມ ຍືນຍົງ ທີ່ນຳໃຊ້ຂະບວນການຕ່າງໆຄ້າຍຄືກັບສິ່ງທີ່ໄດ້ຖືກນຳໃຊ້ໃນການສ້າງບົດສະເໜີຂໍ້ທຶນຂະ ໜາດນ້ອຍຂອງ ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ, ຈະຮັບປະກັນວ່າວຽກງານຈະສືບຕໍ່ ພາຍຫຼັງສິ້ນສຸດໂຄງການ.

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ພຶດຕິກຳການອ່ານຂອງນັກຮຽນ, ໂດຍສະເພາະຜູ້ທີ່ຢູ່ໃນຊັ້ນປະຖົມ ຕອນຕົ້ນ, ໄດ້ເຮັດໃຫ້ຮູ້ວ່າ ການອ່ານນອກຫ້ອງຮຽນ ສ່ວນຫຼາຍເກີດຂຶ້ນນຳການອ່ານ ກັບ ອ້າຍ ຫຼື ເອື້ອຍ. ນີ້ແມ່ນຜົນການສຳຫຼວດທີ່ມີເຫດຜົນໃນກໍລະນີທີ່ເດັກນ້ອຍມີຄວາມຮັບຜິດຊອບຕໍ່ ວຽກງານການດູແລນ້ອງ ແລະ ເຮັດວຽກເຮືອນ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ກິດຈະກຳການສົ່ງເສີມການອ່ານໃນອະນາຄົດຄວນພິຈາລະນາ ການລວມເອົາອ້າຍ ເອື້ອຍຂອງເດັກນ້ອຍເຂົ້ານຳ ໃນກິດຈະກຳ ການອ່ານເປັນກຸ່ມ, ການອ່ານກັບໝູ່ອ່ານໜັງສື ເພື່ອພັດທະນາ ແລະ ນຳໃຊ້ຊັບພະຍາກອນຊຸມຊົນເຫຼົ່ານີ້.

ກິນໄກຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ

ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ໂດຍທົ່ວໄປແລ້ວ ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ມີໜ້າທີ່ ຕິດຕາມການສຶກສາອົບຮົມ ແລະ ສົ່ງເສີມການປະຕິບັດຕາມລະບຽບການ ໂດຍຜ່ານການວາງ

ແຜນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງໂຮງຮຽນ. BNC ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນເຖິງທ່າແຮງຂອງ ຄະນະພັດທະນາ ການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ໃນການເພີ່ມຄວາມສົນໃຈຂອງພວກເຂົາ ເຂົ້າໃນການສະໜັບສະໜູນ ການຮຽນຮູ້ ແລະ ການອ່ານ ລວມໄປເຖິງ ການສົ່ງເສີມບົດບາດຍິງຊາຍ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມ ຂອງຄົນພິການ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ຖ້າຢາກໃຫ້ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ເປັນກົນໄກທ້ອງຖິ່ນທີ່ເຂັ້ມແຂງ, ແນວທາງໃນຮູບແບບການອ່ານວຍຄວາມສະດວກ ຕ້ອງຖືກນຳໃຊ້ ເພື່ອເສີມສ້າງຄວາມອາດ ສາມາດຂອງພວກເຂົາ. ຕົວຢ່າງ, ການຕິດຕາມຄືນພາຍຫຼັງການເຝິກອົບຮົມ ແລະ ການໃຫ້ຄຳ ແນະນຳໂດຍ ຫ້ອງການສຶກສາ ແລະ ກິລາເມືອງ ແລະ ພະນັກງານແຜນງານ ໃນບີທ່າອິດຂອງ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຈະຊ່ວຍໃຫ້ສະມາຊິກຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ມີຄວາມເຂົ້າໃຈ ໜ້າທີ່ຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງພວກເຂົາຢ່າງເລິກເຊິ່ງຂຶ້ນ. ແນວທາງທີ່ແບ່ງແຜນງານອອກ ເປັນໄລຍະ ໃນການເສີມສ້າງຄວາມອາດສາມາດ ລວມມີ, ການຊຸກຍູ້ໃນປີຕໍ່ໆໄປ ທີ່ເປັນແຮງຈູງ ໃຈໃຫ້ ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ບັນລຸໝາກຜົນ ແລະ ສະແດງພຶດຕິກຳຕ່າງໆ ເຊັ່ນ ການສ້າງບົດສະເໜີການປະຕິບັດການ ຫຼື ແຜນການໃນການເຮັດໃຫ້ຜົນໄດ້ຮັບອື່ນໆ. ພະນັກງານແຜນງານຍັງຈຳເປັນຕ້ອງມີຄວາມອາດສາມາດໃນການປະເມີນໜ້າທີ່ຂອງ ຄະນະ ພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ແລະ ໃຫ້ການຕິດຕາມແນະນຳທີ່ເໝາະສົມໄດ້. ແນວທາງນີ້ ທີ່ ເປັນການຊຸກຍູ້ ແລະ ການໃຫ້ລາງວັນ ຈະຕ້ອງໃຊ້ເວລາກ່ອນທີ່ຈະເກີດຂຶ້ນໄດ້ ໂດຍທີ່ ຄະນະ ພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ຖືກຖືວ່າເປັນນິຕິບຸກຄົນ, ເນື່ອງຈາກວ່າປະຈຸບັນພວກເຂົາ ກຳລັງເຮັດໜ້າທີ່ໃນການປະຕິບັດຕາມ ແລະ ຕິດຕາມເທົ່ານັ້ນ.

ນ້ຳສະອາດ ສຸຂະອະນາໄມ ແລະ ສຸຂາພິບານ (WASH)

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ສຸຂະພາບ ແລະ ໂພສະນາການຂອງເດັກນ້ອຍ ມີຜົນກະທົບຕໍ່ຄວາມ ສາມາດຂອງພວກເຂົາໃນການມີສ່ວນຮ່ວມໃນໂຮງຮຽນ ແລະ ການຮຽນຮູ້. BNC ແນໃສ່ແກ້ໄຂ ບັນຫານີ້ໃນບາງສ່ວນຜ່ານກິດຈະກຳສຸຂະອະນາໄມໃນໂຮງຮຽນ, ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ ຍັງມີຄວາມ ຈຳເປັນທີ່ຕ້ອງມີຫຼາຍວຽກງານກວ່ານີ້ໃນການສົ່ງເສີມສຸຂະພາບ ແລະ ສຸຂະອະນາໄມຂອງເດັກ. ຕົວຢ່າງ, ໂຄງການອາຫານໂລກ (WFP) ໄດ້ດຳເນີນວຽກງານຢູ່ເມືອງ ຮຸນ ແລະ ເມືອງງາ, ແຂວງ ອຸດົມໄຊ, ແຕ່ວ່າ ແຜນງານອາຫານໃນໂຮງຮຽນທີ່ສະໜັບສະໜູນໂດຍໂຄງການອາຫານ ໂລກ ແລະ ກິດຈະກຳສຸຂະອະນາໄມໃນໂຮງຮຽນຂອງ BNC ນັ້ນ ປະກົດວ່າຖືກຈັດຕັ້ງປະຕິບັດພໍ ໃຜພໍລາວ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ແຜນງານໃນອະນາຄົດຄວນຊອກຫາວິທີທາງໃນການປະສານງານຮ່ວມມືກັບ ບັນດາ ໂຄງການ ສຸຂະພາບ/ໂພສະນາການ ແລະ ແນໃສ່ປ່ຽນແປງພຶດຕິກຳໂດຍຜ່ານການນຳໃຊ້

ແນວທາງທີ່ແບ່ງອອກເປັນໄລຍະ ທີ່ສາມາດເຫັນການປ່ຽນແປງໄດ້ ໃນໄລຍະສັ້ນ, ກາງ ແລະ ຍາວ. ໃນຂັ້ນຕອນການວາງແຜນ, ຄວນມີການທົບທວນຜົນໄດ້ຮັບຂອງທຸກໆໂຄງການຢູ່ໃນ ພື້ນທີ່ເປົ້າໝາຍ ເພື່ອເຫັນໄດ້ບັນດາວຽກງານທີ່ມີການເຮັດວຽກຮ່ວມກັນໄດ້. ໃນກໍລະນີທີ່ເປັນ ໄປໄດ້, ອົງການຄູ່ຮ່ວມມືໃນພື້ນທີ່ເປົ້າໝາຍດຽວກັນ ຄວນປຶກສາຫາລື ແລະ ໂອ້ລົມກັນກ່ຽວ ກັບຍຸດທະສາດໃນການປະສານສົມທົບບັນດາກິດຈະກຳຕ່າງໆຮ່ວມກັນ ເພື່ອເສີມສ້າງໂອກາດ ໃນການປ່ຽນແປງພຶດຕິກຳ. ຕົວຢ່າງ, ກອງປະຊຸມ ກ່ຽວກັບໂຄງການອາຫານໃນໂຮງຮຽນ ສາມາດປະຕິບັດຮ່ວມກັນກັບການສາທິດການແຕ່ງກິນ ແລະ ຂໍ້ຄວາມກ່ຽວກັບການລ້າງມື ກ່ອນການແຕ່ງກິນ, ກ່ອນກິນເຂົ້າ ແລະ ພາຍຫຼັງກິນເຂົ້າແລ້ວ.

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ການລ້າງມື ແລະ ຖູແຂ້ວເປັນປະຈຳ ຍັງບໍ່ປະຕິບັດ ແລະ ນຳໃຊ້ຢ່າງ ສະໝໍ່າສະເໝີ. ຄູບາງຄົນໄດ້ລະບຸບັນຫາໃນການປະສານສົມທົບກິດຈະກຳເຫຼົ່ານີ້ ກັບນັກຮຽນ ຈຳນວນຫຼາຍ ແລະ ການຈັດສັນເວລາສຳລັບການສິດສອນ ແລະ ກິດຈະກຳສຸຂະອະນາໄມ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ໃນໄລຍະສັ້ນ ແລະ ໄລຍະກາງ, ຄວນມີການຕິດຕາມເພື່ອສະໜັບສະໜູນໃນຮູບແບບ ຂອງ ການຕິດຕາມໃຫ້ຄຳແນະນຳ (ເຊິ່ງໜ້າ ຫຼື ທາງໂທລະສັບ) ແລະ ການເຝິກອົບຮົມທວນຄືນ ບົດຮຽນທຸກໆສອງອາທິດ ໃຫ້ແກ່ບັນດາຄູ ທີ່ພົບຄວາມຫຍຸ້ງຍາກໃນການຊ່ວຍໃຫ້ນັກຮຽນລ້າງ ມື ແລະ ຖູແຂ້ວເປັນປະຈຳ. ການຕິດຕາມໃຫ້ຄຳແນະນຳ ແລະ ການທວນຄືນບົດຮຽນນັ້ນ ຄວນ ແນະນຳຍຸດທະສາດຕ່າງໆ ທີ່ບັນດາຄູສາມາດນຳໃຊ້ເຂົ້າໃນການສັງລວມເອົາວຽກງານສຸຂະ ອະນາໄມເຂົ້າໃນບົດຮຽນ, ໃນຊົ່ວໂມງພັກຫຼິ້ນ, ແລະ ໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນໃນການສ້າງ ຕາຕະລາງໃຫ້ນັກຮຽນທັງໝົດໃນໂຮງຮຽນນຳໃຊ້ນ້ຳ ແລະ ສິ່ງອຳນວຍຄວາມສະດວກດ້ານ ສຸຂາພິບານ ແລະ ສຸຂະອະນາໄມ ແລະ ວິທີເບິ່ງແຍ່ງດູແລສິ່ງອຳນວຍຄວາມສະດວກດັ່ງກ່າວ ແລະ ຮັກສາອຸປະກອນຕ່າງໆນັ້ນ (ໄມ້ຖູແຂ້ວ ແລະ ກະຕຸກນ້ຳຕື່ມ) ໃຫ້ສະອາດ.

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ການເຂົ້າເຖິງນ້ຳແລະ ການສະໜອງນ້ຳ ແມ່ນມີຄວາມສຳຄັນກ່ອນທີ່ ຈະສາມາດປະຕິບັດ ສຸຂະອະນາໄມທີ່ດີໄດ້. ການຂາດແຄນແຫຼ່ງສະໜອງນ້ຳທີ່ຄົນສາມາດເຂົ້າ ເຖິງໄດ້ ຄວບຄູ່ກັບຄວາມຫຼ້າຊ້າໃນດ້ານການຈັດຊື້ ໄດ້ເຮັດໃຫ້ວຽກງານ WASH ມີປະສິດທິພາບ ທີ່ຈຳກັດ ໃນຢ່າງໜ້ອຍ 22% ຂອງຈຳນວນໂຮງຮຽນ (37 ແຫ່ງ).

ຂໍ້ສະເໜີ: ການຮ່ວມມືກັນຢ່າງໃກ້ຊິດກັບຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ, ຫ້ອງການສຶກ ສາ ແລະ ກິລາເມືອງ ແລະ ພະແນກສຶກສາ ແລະ ກິລາແຂວງ ໃນການແກ້ໄຂບັນຫາການເຂົ້າ ເຖິງນ້ຳ ຄວນເປັນບຸລິມະສິດກ່ອນໜ້າທີ່ນ້ຳ, ແລະ ສິ່ງອຳນວຍຄວາມສະດວກດ້ານສຸຂາພິບານ ແລະ ສຸຂະອະນາໄມຕ່າງໆ ຈະຖືກຕິດຕັ້ງ. ຕົວຢ່າງ, ການປະເມີນຢ່າງເລິກເຊິ່ງ ກ່ຽວກັບແຫຼ່ງນ້ຳ ແລະ ຄຸນນະພາບຂອງນ້ຳ ໃນໝູ່ບ້ານ ແລະ ໂຮງຮຽນ ຄວນຖືກດຳເນີນການ ແລະ ການສ້າງຕັ້ງ

ແຜນການ ນໍ້າສະອາດ ສຸຂາພິບານ ແລະ ສຸຂະອະນາໄມ ສໍາລັບການນໍາໃຊ້, ຕິດຕາມ ແລະ ການ ບໍາລຸງຮັກສາ ສິ່ງອໍານວຍຄວາມສະດວກຕ່າງໆ ແລະ ກິດຈະກຳສຸຂະອະນາໄມ ຈະເສີມສ້າງຄວາມ ເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ວຽກງານນີ້.

ການຕິດຕາມ ແລະ ການປະເມີນຜົນ

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ຕົວຊີ້ວັດ (ອັດຕາການລົງທະບຽນເຂົ້າຮຽນລວມ, ອັດຕາການ ລົງທະບຽນເຂົ້າຮຽນສຸດທິ ແລະ ອັດຕາປະລະການຮຽນ) ສໍາລັບ ຜົນໄດ້ຮັບຂອງ BNC ສາມາດ ເຮັດໃຫ້ສອດຄ່ອງຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ. ຜົນໄດ້ຮັບ, ຈຸດປະສົງ ແລະ ຕົວຊີ້ວັດ ໄດ້ຖືກສ້າງຂຶ້ນໃນທ້າຍປີ 2016 ແລະ ຖືກທົບທວນຄືນໃນປີ 2017. ຕົວຊີ້ວັດ - ອັດຕາການລົງທະບຽນເຂົ້າຮຽນລວມ, ເຊິ່ງແມ່ນຕົວແທນຂອງການປ່ຽນແປງໃນອັດຕາສ່ວນຂອງເດັກທີ່ເຂົ້າຮຽນຊັ້ນປະຖົມ ແມ່ນບໍ່ ມີຄວາມຈໍາເປັນ ເນື່ອງຈາກວ່າ ອັດຕາການລົງທະບຽນເຂົ້າຮຽນສຸດທິ ແມ່ນພຽງພໍແລ້ວ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງ ອັດຕາການລອດເຫຼືອ ຫຼື ອັດຕາການຈົບຊັ້ນຮຽນ ແມ່ນຕົວຊີ້ວັດ ທີ່ດີກວ່າ ທີ່ຈະສະແດງໃຫ້ ເຫັນເຖິງການເຂົ້າຮຽນໃນ ຊັ້ນບໍ່ 1 ແລະ ການສືບຕໍ່ການເຂົ້າຮຽນໃນ ການສຶກສາຈົນຮອດຊັ້ນປະຖົມ ຊັ້ນບໍ່ 5.

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ຖ້າການປະຢັດຕົ້ນທຶນ ເປັນສິ່ງທີ່ຜູ້ໃຫ້ທຶນ ແລະ ຜູ້ວາງແຜນງານ ໃຫ້ ຄວາມສົນໃຈ, ຂໍ້ມູນ ດ້ານງົບປະມານເພື່ອວິເຄາະປະສິດທິຜົນຂອງການໃຊ້ຈ່າຍ ຄວນສ້າງຂຶ້ນ ໃນແຜນການຕິດຕາມ,ປະເມີນຜົນ ແລະ ເກັບກຳຢ່າງເປັນລະບົບໂດຍພະນັກງານແຜນງານ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ຂໍ້ມູນດ້ານການເງິນສໍາລັບການລາຍງານຕາມກິດຈະກຳ, ວຽກງານດ້ານບົດບາດຍິງ ຊາຍ ແລະ ວຽກງານດ້ານຄວາມພິການ ຄວນຖືກກຳນົດໃນລະຫວ່າງການວາງແຜນແຜນງານ ແລະ ເປັນສ່ວນໜຶ່ງຂອງຂອບວຽກງານການຕິດຕາມ ແລະ ປະເມີນຜົນ. ຂັ້ນຕອນປະຕິບັດ ສໍາລັບການຕິດຕາມ ແລະ ເກັບກຳຂໍ້ມູນຄວນນໍາໃຊ້ເຄື່ອງມືທີ່ງ່າຍດາຍ, ຈະແຈ້ງ ແລະ ມີຂໍ້ ແນະນຳວິທີການນໍາໃຊ້ໃຫ້ແກ່ພະນັກງານແຜນງານ ແລະ ຫ້ອງການສຶກສາ ແລະ ກິລາເມືອງ. ຄວນມີການເຝິກອົບຮົມທີ່ເໝາະສົມ ແລະ ມີການຕິດຕາມກັບພະນັກງານໃນທິມຫ້ອງການ ເມືອງ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າ ການເກັບກຳຂໍ້ມູນມີຄວາມສອດຄ່ອງ ແລະ ຖືກຕ້ອງ.

ຄວາມສະເໝີພາບ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມ

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: BNC ໄດ້ສາທິດໃຫ້ເຫັນວ່າ ງົບປະມານສະເພາະສໍາລັບຄວາມພິການ ແລະ ຄວາມຍືດຍຸ່ນ ໃນງົບປະມານຂອງແຜນງານ ເພື່ອອໍານວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ເດັກຍິງ ແລະ ແມ່ຍິງມີສ່ວນຮ່ວມ ໄດ້ສົ່ງຜົນໃຫ້ມີລະດັບການເຂົ້າຮ່ວມດີຂຶ້ນຈາກກຸ່ມຄົນເຫຼົ່ານີ້. BNC ຍັງໄດ້ສຸມໃສ່ ການສ້າງຄວາມອາດສາມາດຂອງ ພະນັກງານແຜນງານ, ການຈັດຫາຊ່ວຍຊານ

ວິຊາການ ໃນດ້ານຄວາມພິການ ແລະ ຈັດຊື້ເຄື່ອງມືດ້ານຄວາມພິການ ເພື່ອໃຫ້ບັນດາຄູໄດ້ນຳໃຊ້.

ຂໍ້ສະເໜີ: ຄວາມມຸ່ງໝັ້ນທີ່ຈະແກ້ໄຂບັນຫາດ້ານບົດບາດຍິງຊາຍ ແລະ ຄວາມພິການຄວນຖືກສະທ້ອນໃຫ້ເຫັນໃນການຈັດສັນຊັບພະຍາກອນຂອງແຜນງານເຊັ່ນກັນ. ເພື່ອສົ່ງເສີມຄວາມສະເໝີພາບບົດບາດຍິງຊາຍ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນພິການ, ແຜນງານຄວນພິຈາລະນາໃຫ້ມີການລົງທຶນເພີ່ມເຕີມເຂົ້າໃນການວິເຄາະເນື້ອຫາຂອງບົດບາດຍິງຊາຍ ແລະ ຄວາມພິການໃນຜືນທີ່ເປົ້າໝາຍ. ເຊິ່ງຈະເປັນຂໍ້ມູນທຽບຖານ ທີ່ຈະຮັບປະກັນວ່າ ການປ່ຽນແປງສາມາດຖືກວັດແທກໄດ້ ແລະ ເປັນຂໍ້ມູນດ້ານວິຊາການສໍາລັບວຽກງານບົດບາດຍິງຊາຍ. ເນື່ອງຈາກວ່າ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນພິການ ແລະ ຄວາມສະເໝີພາບບົດບາດຍິງຊາຍເປັນຄໍາໝັ້ນສັນຍາທີ່ສໍາຄັນ, ວຽກງານດັ່ງກ່າວນີ້ ຈຶ່ງຈໍາເປັນຕ້ອງສະທ້ອນໃຫ້ເຫັນໃນງົບປະມານແຜນງານ ແລະ ການລາຍງານດ້ານການເງິນ. ພະນັກງານແຜນງານຄວນໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນໃນການເກັບກໍາ ແລະ ລາຍງານຂໍ້ມູນກ່ຽວກັບວຽກງານດ້ານຄວາມພິການ ແລະ ບົດບາດຍິງຊາຍ. ສິ່ງເຫຼົ່ານີ້ຈະຕ້ອງໃຊ້ເວລາ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ເພື່ອໃຫ້ເກີດຜົນຮັບ, ເຊິ່ງຈະບໍ່ຊ່ວຍໃຫ້ແຜນງານມີປະສິດທິຜົນສະເໝີໄປ, ແຕ່ວ່າ ມັນຈະເຮັດໃຫ້ແຜນງານມີຜົນກະທົບທີ່ດີຂຶ້ນໄດ້.

ຄວາມພິການ

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ຄວາມເຂົ້າໃຈໃນການເຜີຍແຜ່ຄວາມຮູ້ກ່ຽວກັບຄົນພິການ ແລະ ທໍາມະຊາດຂອງຄວາມພິການ ໃນບັນດາຄູ ແລະ ຊຸມຊົນຍັງຈໍາກັດ. ບັນດາຄູຮ່ວມງານຂອງ **BNC** ໄດ້ເກັບກໍາຂໍ້ມູນຄວາມພິການຢ່າງເປັນລະບົບຈາກກິດຈະກໍາການສົ່ງເສີມການອ່ານ ແລະ ບົດສະເໜີຂໍ້ທຶນ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກອງທຶນຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ. ຂໍ້ມູນກ່ຽວກັບຜົນໄດ້ຮັບຂອງການໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນ ເພື່ອການກວດສຸຂະພາບ, ແຜນງານການສຶກສາຮຽນຮ່ວມ (IEP) ແລະ ອຸປະກອນຊ່ວຍເຫຼືອຕ່າງໆ ແມ່ນມີຈໍາກັດ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ຈໍາເປັນຕ້ອງມີຂໍ້ມູນທີ່ຖືກຕ້ອງກ່ຽວກັບຈໍານວນຂອງເດັກທີ່ມີຄວາມພິການ ແລະ ຄຸນນະພາບຂອງການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງເຂົາເຈົ້າ ເພື່ອສົ່ງເສີມກິດຈະກໍາຕ່າງໆສໍາລັບຄົນກຸ່ມນີ້. ເພື່ອໃຫ້ໄດ້ຮັບຂໍ້ມູນທີ່ຖືກຕ້ອງ ແລະ ລະອຽດຂຶ້ນກ່ຽວກັບເດັກທີ່ມີຄວາມພິການ, ຜູ້ທີ່ມີສ່ວນຮ່ວມຫຼາຍພາກສ່ວນຈໍາເປັນຕ້ອງມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງໃນຂະບວນການເກັບກໍາຂໍ້ມູນ. 1) ພະນັກງານແຜນງານຄວນໄດ້ຮັບການເພີ່ມອົບຮົມຢ່າງເໝາະສົມກ່ຽວກັບການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນພິການ ແລະ ລະບຽບຂັ້ນຕອນໃນການເກັບກໍາຂໍ້ມູນ; 2) ສະມາຊິກໃນຊຸມຊົນ ຜູ້ທີ່ຈະເກັບກໍາຂໍ້ມູນການຕິດຕາມຕາງໜ້າແຜນງານຄວນໄດ້ຮັບການເພີ່ມອົບຮົມຢ່າງເໝາະສົມ

ແລະ ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນທີ່ພຽງພໍ ຕະຫຼອດໄລຍະຂອງແຜນງານ ເພື່ອເພີ່ມຄວາມ ເຂົ້າໃຈກ່ຽວກັບຄວາມພິການ ແລະ ການເກັບກຳຂໍ້ມູນຂອງພວກເຂົາ; ແລະ 3) ຄູ່ຮ່ວມຈັດຕັ້ງ ປະຕິບັດ ມີຄວາມເຂົ້າໃຈອັນດຽວກັນກ່ຽວກັບຈຸດປະສົງຂອງການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນພິການ, ຄວາມໝາຍຂອງຄຳວ່າຄວາມພິການ, ວິທີການກຳນົດຄວາມພິການ, ແລະ ວິທີການເກັບກຳຂໍ້ ມູນຢ່າງເປັນລະບົບ.

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ກິດຈະກຳການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນພິການໃນ BNC ແນໃສ່ບຸກຈິດ ສຳນຶກໃນບັນດາຜູ້ທີ່ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ, ຄວາມຕ້ອງການສ່ວນບຸກຄົນ ຂອງເດັກທີ່ມີຄວາມ ພິການ ແລະ ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ເຄືອຂ່າຍຂອງການສະໜັບສະໜູນສຳລັບເດັກທີ່ມີ ຄວາມພິການ ໂດຍການນຳເອົາອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນທີ່ບໍ່ສັງກັດລັດຖະບານ ແລະ ຜູ້ສະໜອງ ການບໍລິການພາກລັດເຂົ້າມາຮ່ວມນຳກັນ. ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນພິການໃນລາວ ແມ່ນ ວຽກງານທີ່ກຳລັງພົ້ນເດັ່ນຂຶ້ນ ແລະ BNC ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ມີສິ່ງໃດທີ່ສາມາດບັນລຸໄດ້ໃນ ໄລຍະປະມານສອງປີ ຖ້າມີຊັບພະຍາກອນທີ່ສຸມໃສ່ວຽກງານນີ້ໂດຍສະເພາະ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ກິດຈະກຳຊ່ວຍເຫຼືອເພື່ອການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນພິການ ຕ້ອງການວິໄສທັດຂອງ ການປ່ຽນແປງໃນ ໄລຍະກາງ ແລະ ໄລຍະຍາວ ໃນລະດັບທີ່ແຕກຕ່າງກັນ - ລະດັບບຸກຄົນ, ຄອບຄົວ, ໂຮງຮຽນ ແລະ ຊຸມຊົນ. ການຊ່ວຍເຫຼືອຕ່າງໆ ຄວນລວມເອົາແນວທາງການມີສ່ວນ ຮ່ວມຫຼາຍຮູບແບບ ແລະ ຜູ້ທີ່ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຫຼາຍຝ່າຍ ເພື່ອແກ້ໄຂດ້ານຄວາມເຂົ້າໃຈກ່ຽວ ກັບຄວາມພິການ, ອະຄະຕິທາງວັດທະນາທຳກ່ຽວກັບຄວາມພິການ, ການສະໜອງຄວາມຮູ້ທີ່ວ່ ໄປ ແລະ ເຕັກນິກຕ່າງໆທີ່ສາມາດເຂົ້າເຖິງໄດ້.

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ຊັບພະຍາກອນມະນຸດ ແລະ ຄວາມຊ່ຽວຊານໃນວຽກງານດ້ານຄວາມ ພິການແມ່ນມີຈຳກັດໃນລາວ. ການສະໜັບສະໜູນດ້ານສຸຂະພາບທີ່ມີຢູ່ໃນປະຈຸບັນແມ່ນ ກະຈັດກະຈາຍ ແລະ ຄວາມຊ່ຽວຊານໃນຂະແໜງການພັດທະນາແມ່ນມີໜ້ອຍ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ການແກ້ໄຂທີ່ເປັນລະບົບສຳລັບການສົ່ງຕໍ່ຜູ້ປ່ວຍ, ການເຊື່ອມໂຍງຂອງການ ບໍລິການ, ການສ້າງຄວາມ ອາດສາມາດດ້ານສະຖາບັນຂອງການສຶກສາ ແລະ ອົງການດ້ານ ສຸຂະພາບ ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງຄົນພິການ¹, ການຮ່ວມມືລະຫວ່າງ ອົງການສາກົນທີ່ບໍ່ສັງກັດ ລັດຖະບານ ແມ່ນມີຄວາມຈຳເປັນເພື່ອເສີມຂະຫຍາຍຄວາມຊ່ຽວຊານໃນປະເທດໃຫ້ຫຼາຍທີ່ ສຸດ. ໂດຍນຳໃຊ້ປະສົບການຂອງ BNC, ການເກັບບັນທຶກຂໍ້ມູນກ່ຽວກັບພູມສັນຖານຂອງການ ບໍລິການດ້ານຄວາມພິການ ສາມາດຖືກວາງເປັນແຜນທີ່ທິດທາງ ເພື່ອສະໜັບສະໜູນ

¹ Disabled People's Organisations (DPOs)

ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຍຸດທະສາດ ແຜນງານບີຄວາ ສໍາລັບວຽກງານດ້ານບົດບາດຍິງຊາຍ, ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນພິການ ແລະ ສັງຄົມ.

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ເດັກນ້ອຍທີ່ມີບັນຫາດ້ານຄວາມພິການທີ່ສັບສົນ ແລະ ຄວາມດ້ອຍໂອກາດ ແມ່ນໄດ້ຮັບການ ສະໜັບສະໜູນທີ່ເປັນເປົ້າໝາຍຈາກ **BNC**. ຄໍາຄິດເຫັນຈາກເດັກນ້ອຍ ແລະ ຜູ້ປົກຄອງກ່ຽວກັບສະຖານະການ ດັ່ງກ່າວນີ້ ໄດ້ເປີດເຜີຍໃຫ້ເຫັນວ່າ ມັນຈໍາເປັນທີ່ຕ້ອງມີແນວທາງທີ່ລະອຽດອ່ອນຫຼາຍກວ່າເກົ່າ ເພື່ອຮັບປະກັນ ປະສົບການຂອງການສະໜັບສະໜູນແມ່ນມີຄວາມໝາຍ ຕໍ່ຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຫຼາຍກວ່າການດໍາເນີນງານພຽງເທົ່ານັ້ນ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ແນວທາງການປຶກສາຫາລື ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມ ຄວາມຖືກນໍາໃຊ້ ເມື່ອເຮັດວຽກຮ່ວມກັບເດັກທີ່ມີຄວາມພິການ ແລະ ຄອບຄົວຂອງເຂົາເຈົ້າ. ການສະໜັບສະໜູນສໍາລັບເດັກທີ່ມີຄວາມພິການຄວນລວມມີການສະໜັບສະໜູນທັງຈາກເຮືອນ ແລະ ໂຮງຮຽນ. ຕົວຢ່າງ, ເດັກ ແລະ ຜູ້ປົກຄອງຄວນໄດ້ປຶກສາຫາລືໃນທຸກຂັ້ນຕອນຂອງການປິ່ນປົວ ແລະ ກິດຈະກຳຕ່າງໆ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າການເຂົ້າຊ່ວຍເຫຼືອແກ້ໄຂນັ້ນເໝາະສົມ ແລະ ສົ່ງເສີມຄຸນນະພາບຂອງການມີສ່ວນຮ່ວມ. ກົນໄກການໃຫ້ຄໍາຄິດເຫັນຄວນລວມຢູ່ໃນກິດຈະກຳຕ່າງໆ ເພື່ອອະນຸຍາດໃຫ້ຜູ້ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດໄດ້ມີການປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນກິດຈະກຳ ແລະ ການສະໜັບສະໜູນຂອງພວກເຂົາ. ຕົວຢ່າງ, ການປຶກສາຫາລືສາມາດບັນທຶກຂໍ້ສະເໜີຈາກເດັກທີ່ມີຄວາມພິການ ແລະ ຜູ້ດູແລເຂົາເຈົ້າ; ການລົງຕິດຕາມກັບ ເດັກທີ່ມີຄວາມພິການສາມາດທົບທວນປະຕິບັດການຕ່າງໆທີ່ໄດ້ຕົກລົງໄວ້ ໂດຍຄອບຄົວ, ໂຮງຮຽນ ແລະ ພະນັກງານໂຄງການ ແລະ ກິດຈະກຳເປັນກຸ່ມ ສາມາດຮວມເອົາກິດຈະກຳການອອກຄໍາຄິດເຫັນໄດ້ເຊັ່ນກັນ.

ບົດບາດຍິງຊາຍ

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ບັນຫາທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບຄວາມບໍ່ສະເໝີພາບ ແລະ ການແບ່ງແຍກຊົນຊັ້ນແມ່ນບັນຫາທີ່ ແກ້ໄຂໄດ້ບໍ່ງ່າຍດາຍໃນໄລຍະສັ້ນແລະໄລຍະກາງ. ປັດໃຈທີ່ຊັບຊ້ອນເຊັ່ນຄວາມທຸກຍາກ, ຄວາມຫ່າງໄກສອກຫຼີກ, ບັນທັດຖານທາງສັງຄົມ ແມ່ນຢູ່ນອກເໜືອຂອບເຂດຂອງ **BNC**. ໃນທາງກັບກັນ, ປັດໄຈນໍາເຂົ້າຕ່າງໆ ເຊັ່ນ ຫິນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າ, ການເຜີກອົບຮົມ ແລະ ວັດຖຸອຸປະກອນຕ່າງໆ ໄດ້ຖືກນໍາໃຊ້ເພື່ອເປັນການທົດແທນໃຫ້ແກ່ຊຸມຊົນ ເພື່ອສົ່ງເສີມຄວາມສະເໝີພາບດ້ານບົດບາດຍິງຊາຍ, ໂດຍສະເພາະ ການມີສ່ວນຮ່ວມ ແລະ ການເຂົ້າຖືງທີ່ເທົ່າທຽມກັນ. ຈຸດປະສົງດ້ານຄວາມເທົ່າທຽມກັນໃນດ້ານອື່ນໆ ເຊັ່ນ ການບັບບຸງການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ຍິງ ແລະ ເດັກຍິງໃຫ້ດີຂຶ້ນໃນຂະບວນການຕັດສິນໃຈ, ອົງການ ແລະ ຜູ້ນໍາພາ ແມ່ນຕ້ອງການການວາງແຜນໄລຍະກາງ ແລະ ໄລຍະຍາວ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ວິທີການເພື່ອເພີ່ມການເຂົ້າເຖິງ ແລະ ຄຸນນະພາບຂອງການມີສ່ວນຮ່ວມໃຫ້ຫຼາຍຂຶ້ນ ໃນໄລຍະສັ້ນ ແລະ ໄລຍະກາງນັ້ນ ສາມາດຮວມເອົາຈຳນວນໂກຕ້າຕາມເພດ ສຳລັບຄະນະກຳມະການ ແລະ ກອງປະຊຸມເຝິກອົບຮົມໄດ້, ແລະ ຄວາມພະຍາຍາມທີ່ຖືກປັບປຸງໃຫ້ດີຂຶ້ນເພື່ອດຳເນີນກິດຈະກຳຕ່າງໆ ໃນຂັ້ນບ້ານທີ່ເປັນລັກສະນະແບບມີສ່ວນຮ່ວມ ແລະ ເໝາະສົມສຳລັບສະພາບແວດລ້ອມຂອງການຮູ້ໜັງສືຕ່ຳ ຫຼາຍກວ່າທີ່ຈະເປັນກອງປະຊຸມແບບເປັນທາງການເທົ່ານັ້ນ.

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ການສັງລວມບົດບາດຍິງຊາຍເຂົ້າໃນ ກິດຈະກຳ BNC ໄດ້ເນັ້ນໜັກໃສ່ ການສະໜັບສະໜູນ ສ່ວນບຸກຄົນ ແລະ ເປັນກຸ່ມ (ຜູ້ປົກຄອງ, ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ, ນັກຮຽນ, ແລະ ອຸ) ເພື່ອເພີ່ມການເຂົ້າເຖິງ ແລະ ການມີສ່ວນ ຮ່ວມທີ່ເພີ່ມຂຶ້ນ. ການເຂົ້າເຖິງ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ເພີ່ມຂຶ້ນໄດ້ມີປະສິດທິພາບອັນໃຫຍ່ຫຼວງ ທາງດ້ານຂອງການບຸກຈິດສຳນຶກກ່ຽວກັບຄວາມສະເໝີພາບບົດບາດຍິງຊາຍ, ການມີສ່ວນຮ່ວມໃນກິດຈະກຳຕ່າງໆ ແລະ ກິດຈະກຳ ການຕິດຕາມທີ່ສະໜັບສະໜູນການສັງລວມເອົາບົດບາດຍິງຊາຍເຂົ້າໃນວຽກງານ.

ຂໍ້ສະເໜີ: ບົດບາດຍິງຊາຍ, ຄຽງຄູ່ກັບ ຄວາມພິການ, ແມ່ນຄຳໝັ້ນສັນຍາອັນໜຶ່ງໃນຈຸດປະສົບ BNC, ແຜນງານ ຈະຖືກເຮັດໃຫ້ເຂັ້ມແຂງຂຶ້ນໂດຍການສ້າງແນວທາງໃນແຜນໂຄງການ ແລະ ຂອບຂົງວຽກງານການຕິດຕາມ ກວດກາເພື່ອບັນລຸຄວາມສະເໝີພາບດ້ານບົດບາດຍິງຊາຍ (ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນພິການ) ໃນໄລຍະສັ້ນ, ກາງ ແລະ ຍາວ. ນອກຈາກນີ້, ການເຮັດໃຫ້ຂອບເຂດຂອງຄວາມສະເໝີພາບດ້ານບົດບາດຍິງຊາຍ (ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຄົນພິການ) ຂອງໂຄງການມີຄວາມຈະແຈ້ງຂຶ້ນ ສຳລັບໄລຍະຂອງໂຄງການ. ຕົວຢ່າງ, ແຜນໂຄງການ ແລະ ຂອບເຂດວຽກງານ ວັດແລະປະເມີນຜົນ ຄວນຮັບຮູ້ວ່າ ກິດຈະກຳຈະ ຫຼື ຈະບໍ່ ກະທົບບົດບາດຍິງຊາຍ ແລະ ຄວາມພິການ ໃນລະດັບບຸກຄົນ, ຊຸມຊົນ ແລະ ສະຖາບັນຄືແນວໃດ.

ຄວາມຍືນຍົງ

ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້: ຄວາມຍືນຍົງ ແລະ ແນວຄວາມຄິດການຂະຫຍາຍໂຄງການອອກຕື່ມຖືກກ່າວເຖິງເປັນປະຈຳ. ຖ້າອົງປະກອບ BNC ແມ່ນເພື່ອໃຫ້ເກີດຄວາມຍືນຍົງ ແລະ ຂະຫຍາຍອອກ, ສິ່ງດັ່ງກ່າວນີ້ຈະເກີດຂຶ້ນໄດ້ແນວໃດນັ້ນແມ່ນຍັງບໍ່ທັນຖືກວາງອອກໃນແຜນໂຄງການ ຫຼື ຂອບເຂດວຽກງານ ວັດແລະປະເມີນຜົນເທື່ອ. ອົງປະກອບການສອນພາສາລາວໃຫ້ເດັກຊົນເຜົ່າໂດຍແທ້ຈິງແລ້ວໄດ້ມີຜົນໄດ້ຮັບຫຼາຍຮູບແບບຂອງການຂະຫຍາຍອອກ. ເບິ່ງຕົວຢ່າງໃນພາກທີ 3.5.1. ຈຸດອ່ອນໃນກິດຈະກຳ WASH ໃນການປັບປຸງການປະຕິບັດດ້ານສຸຂະ

ອະນາໄມທີ່ດີ ກໍ່ຄື ການເນັ້ນໜັກໃສ່ ການຕິດຕັ້ງອຸປະກອນ ແຕ່ມີການວາງແຜນຂ້ອນຂ້າງ ຈຳກັດ ສຳລັບການສົ່ງເສີມການປະຕິບັດທີ່ດີໃນລະຫວ່າງ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ພາຍຫຼັງ BNC ສິ້ນສຸດລົງ. ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງ ຄະນະພັດທະນາການສຶກສາຂັ້ນບ້ານ ໄດ້ສະແດງໃຫ້ ເຫັນ ວ່າມັນມີທ່າແຮງສຳລັບຄະນະກຳມະການທີ່ຈະເຮັດໜ້າທີ່ເປັນສູນກາງໃນການສະໜັບສະ ໜູນການຮຽນຮູ້ ແລະ ການອ່ານໃນລຸມຊົນ. ຂໍ້ຈຳກັດແມ່ນ ການຂາດການວາງແຜນລຸມຊົນ ເພື່ອສືບຕໍ່ຜົນໄດ້ຮັບ ພາຍຫຼັງ ສິ້ນສຸດ BNC.

ຂໍ້ສະເໜີ: ການວາງແຜນສຳລັບຄວາມຍືນຍົງ ຄວນມີຂຶ້ນໃນຂັ້ນຕອນການວາງແຜນໂຄງການ ແລະ ຄວນຖືກທົບທວນຄືນແຕ່ລະປີພ້ອມກັບແຜນກິດຈະກຳ. ຂະບວນການວາງແຜນ ດັ່ງກ່າວນີ້ຄວນລວມເອົາການປະກອບສ່ວນ ຈາກຜູ້ມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ສຳຄັນ (ຜູ້ໃຫ້ທຶນ, ອົງ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ, ຄູ່ຮ່ວມພາກລັດ ແລະ ລຸມຊົນ) ກ່ຽວກັບຄວາມ ເຂົ້າໃຈຂອງຄວາມຍືນຍົງ ຂອງແຕ່ລະພາກສ່ວນ ແລະ ຈະບັນລຸໄດ້ສິ່ງດັ່ງກ່າວນັ້ນແນວໃດ. ຕົວຢ່າງ, DFAT ອາດຈະ ເຂົ້າໃຈ ຄວາມຍືນຍົງໃນຄວາມໝາຍຂອງຄວາມເປັນເຈົ້າການຂອງລັດຖະບານ ຕໍ່ກັບ ກິດຈະກຳ ແລະ ຊັບພະຍາກອນ, ໃນຂະນະທີ່ ພະແນກສຶກສາ ແລະ ກິລາແຂວງ ອາດຈະເບິ່ງ ຄວາມຍືນຍົງ ເປັນກິດຈະກຳທີ່ມີການສະໜັບສະໜູນຈາກການນຳ ແຕ່ບໍ່ມີຊັບພະຍາກອນໃນ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ. ເປັນສິ່ງທີ່ສຳຄັນຫຼາຍທີ່ຈະວັດລະດັບຄວາມແຕກຕ່າງຂອງມຸມມອງເພື່ອ ຊ່ວຍໃຫ້ເຂົ້າໃຈ ແລະ ຄຸ້ມຄອງຄວາມຄາດຫວັງຂອງຜູ້ມີສ່ວນຮ່ວມ ແມ່ນຫຍັງຄວນມີ ແລະ ຫຼິງເຫຼືອໄວ້ພາຍຫຼັງທີ່ແຜນງານໄດ້ສິ້ນສຸດລົງ. ນອກຈາກນີ້, ຂະບວນການດັ່ງກ່າວແມ່ນ ໂອກາດເຂົ້າຟົວພັນ ແລະ ລຸກຢູ່ຜູ້ມີສ່ວນຮ່ວມ ຜູ້ທີ່ອາດຈະເປັນຄູ່ຮ່ວມງານໃນການຈັດຕັ້ງປະ ຕິບັດທີ່ສຳຄັນກໍ່ເປັນໄດ້.

BEQUAL NGO Consortium Final Evaluation Executive Summary

1. Executive Summary

The BEQUAL NGO Consortium was designed to contribute to achieving the Basic Education Quality Access in Laos (BEQUAL) End-of-Program-Outcomes (EOPO) for access and participation: *more educationally disadvantaged children and young people enrol and regularly participate in primary education*. The BNC is a group of four INGOs (ChildFund, Plan International, Save The Children and World Vision,) and is sub-contracted by the BEQUAL managing contractor to deliver a package of activities developed in consultation with the Ministry of Education and Sports (MoES) and the Australian Department of Foreign Affairs and Trade (DFAT). The BNC was intended to complement the work of other areas of BEQUAL and directly support the broader work of MoES related to participation. The BNC commenced implementation in early 2016 and will conclude late 2018.

The BNC objectives are:

Objective 1: To enable access and increase participation of children disadvantaged by language, gender, disability and ethnicity in schools through improved oral Lao language skills and reading promotion in early grades.

Objectives 2: To strengthen community mechanisms to create healthy supportive learning environments in homes and communities for all disadvantaged children.

Objective 3: 171 target schools adopt good hygiene practices.

The baseline study for the BNC intervention was conducted in July-Aug 2016 and the final evaluation of the interventions covers the implementation period from April 2016 to Sept 2018, approximately two school years. This final evaluation assesses the BNC outcomes in relation to five evaluation criteria: relevance, effectiveness, efficiency, impact and sustainability. Data collection in 28 villages in seven districts was carried out from 17th October to 5th November 2018. A total of 1,404 people participated in the evaluation. Of this 48% (676) were females.

F i n d i n g s

Relevance

The BNC objectives are aligned with the BEQUAL outcome for increased participation: *more boys and girls, especially those experiencing disadvantage, participate in basic education*. The BNC was designed to complement BEQUAL's improvements in teaching quality which focused on the change in teaching quality, teacher development and support systems. The BNC objectives and community level intervention has a clear link with BEQUAL's design intention to improve the participation of disadvantaged boys and girls in primary education.

Effectiveness

Since 2016, both female and male students have decreased the period of time absent from school in the last school year. Students in all districts have shown to have decreased the period of absenteeism since the baseline.

Student experience of learning Lao language has improved with better instructions and techniques used by teachers. The proportion of students who understand their teacher's instructions in Lao language 'most of the time' increased from 21% (2016) to 40% (2018). More students can respond to their teacher in Lao language. For instance, 57% of students in the 2016 survey reported they could respond to the teacher's question in Lao language, this increased to 69% of students in 2018.

Schools are providing opportunities for reading. Most students are reading story books at school. More girls (87%, n= 371) reported reading than boys (84%, n= 357) at school. These results indicate that teachers, parents, VEDC members and volunteers have actively encourage equal opportunities for girls and boys to read.

Students have increased their reading at home. Baseline data on proportion of children who have access to story books at home was 64% (2016) and this increased to 98% in 2018. In addition, students reporting that they study at home 3-4 days a week have also increased from 26% (2016) to 34% (2018). More students in Houn (35%), Nambak (26%) and Xamneua (26%) districts read at home five days a week than other districts.

The majority of VEDCs used the small grant to support learning and reading (65%) at school through a range of materials for music, sports, craft, writing and reading for boys, girls, ethnic children who are experiencing poverty and support for children with a disability.

Most of the target villages in the BNC have improved WASH facilities by installing handwashing stations, providing hygiene supplies and conducting school-based activities. Progress towards behaviour change in regular handwashing and teeth brushing at school is incremental. Many students in this evaluation recalled that they should use soap and water (92%) to wash their hands. Messages about regular hygiene practice are inconsistently received by students. 61% (n= 520) of students reported washing their hands and 44% (n=377) of students brushed their teeth the day before the evaluation team visited. Reasons include some schools (37/171 schools) have issues with water access, delays in the delivery of WASH equipment and materials and inconsistent practice and messaging of WASH at school and in the community.

Efficiency

The BNC expenditure is expected to be underspent by approximately 1%. A basic cost efficiency analysis of expenditure to date and benefits distributed to beneficiaries for the period from April 2016 to September 2018 show that \$283AUD was spent per community beneficiary. A total of 20,757 beneficiaries were reached, (15,120 children, 178 teachers, 612 volunteers, 1,521 VEDC and 3,326 parents/ carers). Of this group, 49% are female beneficiaries and 91 are children with a disability.

The BNC expenditure also contributed to the employment of 54 national staff which represents 82% of the BNC personnel. The level of personnel allocated to implement activities are aligned with the intended effort to achieve behaviour change in disadvantaged communities.

Impact

The BNC focus on early grade learning has provided teachers with practical tools and skills to teach pre-literacy in Lao language. Of the 85 teachers in this evaluation, the 36 (42%) who received training on L2NL reported that they found the content and techniques useful to their teaching.

Teachers would like more support with teaching Lao language, particularly in Nambak, Houn and Houamueng districts. Of 36 teachers have been trained in L2NL, 25% would like the learning materials to be restocked more regularly in the second year; 33% reported they would like a refresher training, or for training to be expanded to other teachers in the school; and 25% would like more coaching after the training from DESB and BNC staff.

The BNC reading activity has generated children's demand for reading and books. In this evaluation, 92% of students would join more readings activities in the future and 96% of students would continue to read if there were more books were available in their community.

Village volunteers effectively raised awareness about reading among community members and increased children's participation in reading outside of school. Local ownership of solutions and results in this case relies on motivated VEDCs and volunteers. To ensure impact beyond the BNC, a strategy for community ownership of reading promotion should be incorporated into the programming for capacity building of volunteers, VEDCs, teachers and parents.

Delays with implementing handwashing stations and distributing hygiene materials have occurred due to water access issues in the village or school; procurement and logistics issues. Of the 134 (78%) out of 171 schools have a functioning hand washing station. A lack of systematic monitoring of this component has affected the impact on changing hygiene behaviour at school.

The BNC has raised awareness among teachers, parents, VEDCs, children and DESBs about children with a disability and their right to access education and learning. This was achieved by mainstreaming the messages about disability inclusion in training content for reading promotion in class and community, WASH and VEDC small grants. Children with more complex issues who require specialist treatment and care in the community, need more intensive and planned support at school and in the home. Greater consultation with and input from children with a disability and their parents is needed to ensure support is relevant and sustained after the program.

Gender mainstreaming in the BNC has emphasised equal participation of females and males as the initial step towards equality. The BNC ensured its activity processes are gender sensitive and consistent messaging about equal participation appears to have been adopted by DESB, VEDC, teachers and parents. Monitoring data show that equal access was effective. A lack of defined purpose for gender equality and disability inclusion for participation at the community and school levels has resulted in a singular focus on outputs participation and limited articulation of expected change at the individual and community levels.

Sustainability

The BNC community-based literacy and reading promotion activities has demonstrated improved children's participation in reading and demand for materials. In a context where reading is low among teachers, parents and children, the literacy and reading promotion activities in the community provide a mechanism by which classroom learning can be extended outside of school hours. The success of this has contributed to Houn DESB and Khammouane PESS adopting the L2NL material to be used by teachers in these locations after the BNC. Scale up in terms of geographical expansion to enhance Lao language teaching is occurring at selected DESB and PESS. Close collaboration with these line agencies has enabled local ownership of addressing Lao language teaching.

The WASH activity has political support and aligns with PESS and DESB targets. Geographical expansion to other areas is possible, however the WASH component needs to be strengthened to

have impact. Such as, the WASH infrastructure designed to suit local use by beneficiaries; a strategy to address water access and supply issues; and a planned intervention for behaviour change.

The VEDC is a mechanism for local participation. The VEDC is a conduit between school and community and has traditionally functioned to manage, administer and monitor school development and planning. Functioning VEDCs in the BNC have demonstrated there is scope in their role to influence reading promotion, learning and hygiene practice in the community. The VEDC small grant, has on the whole, demonstrated that VEDCs can be incentivised to support learning; gender equality and disability inclusion. Greater focus on community planning during implementation for continuing activities and results beyond the BNC would strengthen the investment in the VEDC mechanism.

The BNC Partnership Agreement enhanced results and supported efficient implementation through shared resources. The efficient access to technical in-house expertise by BNC partners was possible because the relationships between Consortium member organisations. Cross learning and sharing of resources within the BNC occurred efficiently. A Partnership Agreement, or similar mechanism, is important for the effective collaboration between multiple organisations of different sizes, capacity and specialisation.

L e a r n i n g s a n d R e c o m m e n d a t i o n s

Participation

Learning: BNC community-based literacy and reading promotion component has generated positive participation and has demonstrated improved children's participation in reading and demand for learning. These activities are effective in supporting classroom learning outside of school hours. The BNC has shown that through repeated exposure to relevant reading materials and activities, demand or appetite for reading can be stimulated among children and the community.

Recommendation: The positive response from beneficiaries was an opportunity for sustainability. The BNC should support target villages to develop a plan for reading promotion in the community after the program.

Learning: The community-based approach to improve learning and reading requires intensive engagement of key community stakeholders- parents, children, VEDC, DESB and teachers and principals.

Recommendation: Participation by these stakeholders needs to be staged. For example, the program plan should articulate or explain how stakeholders will be engaged in stages of sensitisation, knowledge, skills development and practice.

Community based reading promotion

Learning: Recruiting and retaining village volunteers to conduct reading promotion has proved to be a challenge for community - based reading promotion. The risk of ineffectiveness due to high turn-over of volunteers and low literacy among volunteers needs to be addressed as part of the activity plan.

Recommendation: Program planning for the phase out of support and stipends should be included in the program close out plan. For example, at least six months prior to close out,

program staff should facilitate planning among the VEDC, schools and volunteers to identify actions the community can take to sustain activities that are important to them. A participatory approach to planning for sustainability, applying similar processes to that used in the VEDC small grants proposal development, would ensure impact beyond the program.

Learning: Reading behaviour of students, particularly those in early grades, reveal that reading outside of the classroom often takes place with older siblings. This makes sense in a context where children have responsibilities for caring and domestic work.

Recommendation: Future reading promotion activities should consider including older siblings in group reading, buddy reading activities and workshops to develop and tap into this community resource.

VEDC Mechanism

Learning: VEDCs traditionally function to monitor education and promote compliance with regulation through school planning and management. The BNC has demonstrated the potential for VEDCs to orient their function to support learning and reading and promote gender equality and disability inclusion.

Recommendation: A facilitated approach is needed to capacitate VEDCs if they are to be a strong local mechanism. For instance, follow up post training and coaching by DESBs and program staff in the first year of implementation would support VEDC members to become orientated in their responsibilities. A phased approach to capacity building could include, incentives in the subsequent year(s) for VEDCs to achieve agreed results and demonstrate behaviours, such as developing a proposal for action or a plan for sustaining results. Program staff would also need to be equipped to assess VEDC functions and provide appropriate coaching responses. This approach of encouragement and rewarding initiative will take time to develop among VEDCs as an entity, since they currently serve to comply and monitor.

WASH

Learning: Health and nutrition of children affects their ability to participate in school and learning. The BNC partly addressed this through school hygiene activities, however more opportunities to strengthen children's health and hygiene is needed. For example, The World Food Programme (WFP) was present in Houn and Nga districts, Oudomxay province, however the school meals program supported by WFP and the BNC school hygiene activity appears to have been implemented in silos.

Recommendation: Future programming should seek collaboration with health/ nutrition projects and approach behaviour change through a phased approach where changes are identified in the short, medium and long term. In the planning stage, a stocktake of all projects in the target area should be conducted to identify areas of synergy. Where possible, partner organisations in the same target area should be involved in discussions about strategies for co-ordinating activities to enhance opportunities for behaviour change. For instance, school meal workshops could incorporate cooking demonstrations and messages about handwashing before cooking and eating and after meals.

Learning: Regular handwashing and teeth brushing practices are yet to be adopted. Some teachers identified issues with co-ordinating these activities with a large number of students and managing time for teaching and hygiene activities.

Recommendation: In the short and medium term, follow up support in the form of coaching (face to face or telephone) and fortnightly refresher sessions for teachers should be provided for those who struggle to conduct regular handwashing and teeth brushing with students. The coaching and refresher sessions should provide strategies for teachers to use to integrate hygiene in lessons, at play time, support to develop a roster for using the wash facility by all students in the school and ways to look after the wash facility and keep equipment (tooth brushes and drinking bottles) clean.

Learning: Water access and supply is important for adopting good hygiene practice. The lack of accessible water supply coupled with procurement delays has limited the effectiveness of the WASH component in at least 22% (37) of schools.

Recommendation: Close collaboration with VEDC, DESB and PESS to address water access should be a priority before WASH facilities are installed. For example, a thorough assessment of water sources and quality in the village and school should be conducted and establishing a WASH plan for the use, monitoring and maintenance of the facilities and hygiene activities would strengthen this component.

Monitoring and Evaluation

Learning: The indicators (gross enrolment, net enrolment and drop-out rates) for BNC outcome could be better aligned. The outcome, objectives and indicators were developed in late 2016 and reviewed in 2017. The indicator- gross enrolment rate as a proxy for change in the proportion of children entering primary school is superfluous as the net enrolment rate is adequate.

Recommendation: The addition of the cohort survival or completion rate is a better indicator to show access to grade 1 and continued participation in primary education to grade 5.

Learning: If cost efficiency is of interest to donors and programmers, budget data for a cost efficiency analysis should be built into the M&E plan and systematically collected by program staff.

Recommendation: Financial data for reporting by activities, gender and disability status should be identified during the program planning and as part of the M&E framework. Procedures for monitoring and data collection should use simple and clear tools and instructions for program staff and DESB officers to use. Appropriate training and follow up of staff in district teams should be provided to ensure consistent and accurate data collection.

Equality and Inclusion

Learning: The BNC demonstrated that a dedicated budget for disability and flexibility in the program budget to facilitate girls and women's participation has resulted in good participation from these groups. The BNC also focused on developing the capacity of program staff, procuring technical specialists in disability and disability tools to use with teachers.

Recommendation: A commitment to addressing gender and disability should also be reflected in the program resourcing. To strengthen gender equality and disability inclusion, the program should consider additional investment in a contextual analysis of gender and disability in target areas, a baseline to ensure change is measurable and technical input for gender. As disability inclusion and gender equality are important commitments, this needs to be reflected in the program budget and financial reporting. Program staff should be supported to collect and report on disability and gender expenditure data. These inputs will take time to implement and to produce results, which is not always compatible with program efficiency, however this will enhance program impact.

Disability

Learning: Understanding about the prevalence and nature of disability among teachers and the community is still emerging. BNC partners have systematically collected disability data from the reading promotion activities and VEDC grants proposals and implementation. Data on the results of support provided for health check-ups, Inclusive Education Plans (IEP) and assistive devices are limited.

Recommendation: Accurate data on the prevalence of children with a disability (CWD) and the quality of their participation is needed to enhance activities for this group. To ensure accurate and detailed data on CWD, a number of stakeholders need to be involved in the data collection process. 1) program staff should be adequately trained on disability inclusion and data collection procedures; 2) community members who will collect monitoring data on behalf of the program should be adequately trained and supported throughout the program to increase their understanding of disability and data collection; and 3) implementing partners have a shared understanding of objectives for disability inclusion, the term disability, ways to identify disability, and methods for systematic data collection.

Learning: Disability inclusion activities in the BNC have addressed awareness among stakeholders, individual needs of CWD and forged a network of support for CWD by bringing INGO and government service providers together. Disability inclusion in Laos is an emergent area and the BNC has demonstrated what can be achieved in approximately two years with dedicated resources.

Recommendation: Disability inclusion interventions need a medium to long term view of change at different levels- individual, family, school and community. Interventions should include a range of participatory approaches and stakeholders to address the understanding of disability, cultural bias about disability, provide non-technical knowledge and techniques that are accessible by teachers.

Learning: Human resource and expertise in the disability field is limited in Laos. Existing health support is fragmented and expertise in the development sector is low.

Recommendation: Systems solutions for referrals, service linkages, institutional capacity building of education and health agencies and DPOs, partnership between INGOs are

needed to maximise in country expertise. Using the BNC experience, documentation of the disability service landscape could be mapped to support the implementation of the BEQUAL strategy for Gender, Disability and Social Inclusion.

Learning: Children with complicated disability issues and disadvantage have received targeted support from the BNC. Feedback from children and parents in this situation revealed that a more sensitive approach is needed to ensure the experience of support is meaningful for beneficiaries rather than transactional.

Recommendation: A consultative and participatory approach should be used when working with CWD and their family. Support for CWD should include support at home and at school. For example, children and parents should be consulted at all stages of treatment and activities to ensure the intervention is relevant and enhances the quality of participation. Feedback mechanisms should be included in activities to allow beneficiaries to have input into activities and their support. For instance, consultations could document suggestions from CWD and their carers; follow up with CWD could review agreed actions by the family, the school and program staff and group activities could include a feedback activity.

Gender

Learning: Issues associated with inequality and discrimination are not easily addressed in the short and medium term. Complex factors such as poverty, remoteness, social norms are beyond the scope of the BNC. Instead, inputs such as grants, training and materials have been used as rewards for communities to promote gender equality, specifically equal participation and access. Other equality objectives such as improved girls and women's participation in the decision-making process, agency and leadership will require medium to long term planning.

Recommendation: Methods to increase access and quality of participation in the short and medium term can include gender quotas for committees and training workshops, and improved efforts to conduct in-village activities that are participatory and appropriate for low-literate environments rather than formal workshops.

Learning: Gender mainstreaming in BNC activities have emphasised individual and group (parents, VEDC, students, teachers) support to increase access and participation. Increased access and participation have been largely effective in terms of raising gender equality awareness, participation in activities and activity monitoring that supports gender mainstreaming.

Recommendation: Gender, along with disability, is a commitment in the BNC objectives, the program would be strengthened by articulating its approach in the program plan and M&E framework for achieving gender equality (and disability inclusion) in the short, medium and long term. Additionally, clarifying the scope of the program's gender equality (and disability inclusion) for the life of the program. For instance, the program plan and M&E framework should recognise how the activities will or will not affect gender and disability at the individual, community and institutional levels.

Sustainability

Lesson: Sustainability and scale up thinking has been ad hoc. If the BNC components were intended to be sustainable and scaled up, how this was going to occur is not articulated in the program plan or M&E framework. The L2NL component has organically resulted in various forms of scale up. See examples in section 3.5.1. A weakness in the WASH activity in improving good hygiene practice is the emphasis on installing hardware with limited planning for embedding good practice during implementation and beyond the BNC. The VEDC participation has demonstrated there is potential for the committee to play a central role in supporting learning and reading in the community. A limitation is the lack of community planning for continuing results after the BNC.

Recommendation: Planning for sustainability should occur at the program planning stage and reviewed annually with the activity plan. This planning process should include inputs from key stakeholders (donors, implementing agency, government partners and community) about their understanding of sustainability and how best to achieve this. For example, DFAT may understand sustainability in terms of government ownership of the activity and resources, while the PESS may view sustainability as an activity that has leadership support but no resources to implement. It is important to gauge the range of views to understand and manage stakeholder expectations of what should be left behind after a program. In addition, the process is an opportunity to engage and influence stakeholders who may be important implementing partners.

